
СМРТ ФАШИЗМУ —
СЛОБОДА НАРОДУ!

 

аи ЗОКЕЕКЕ Њ

БРОЈ 1

Паша
(паром наше земље оживе-
' ће идуће недеље градови,

села, улице, школе, дечји до-
мови и паркови, Читава земља
посвећује ову недељу нашој
деци. То је недеља дечјих за-
бава, игара и приредби. То је
недеља смотре свих резултата
и настојања посвећених нашој
деци, недеља смотре наше де-
не. Радио-емисије, позоришне
и биоскопске претставе, кул-
турне приредбе и предавања,
=— по целој земљи ће бити нпо-
свећене деци и дати овим да-
нима обележје „Дечје недеље“,
Почјев од Савезне владе, у чи-
је име члан Владе — претсед.-
тик Комитета за социјално
старање — отвара „Дечју не-

- дељу=“ говором преко-радија, па
, на ниже: владе република, на-

__ родни одбори, народне орга-
низације, све власти и устано-
"ве посвећују ову недељу на-

| ој деци. | |
ју Данас у нашој земљи, једва
две и по године од ослобође-
ња, већ је густа мрежа разних
дечјих установа, и она из да-
„на у дан обухвата све већи
број деце. Пионирски домови,
дечје библиотеке, читаонице,
изложбе, дечје културне при-
редбе, позориште и биоскоп-
ске претставе, дечја  шттамта
(новине, часописи, брошуре,
књиге), дечје јасле, обданишта,
летовалишта и опоравилипеа
— ничу данас у свима краје-
вима наше земље.
У нашим дечјим

|

ломовима,
школама п установама, кроз
дечје радионице, кров атељеа,
кроз сталне изложбе и утакми.
цу, деца откривају и показују
своје наклоности, способности
и таленте. Будући ударници,
новатори и мајстори, будући
сликари, књижевнини и умет_
ници, будући техничари и на-
учници откривају и показују
пут којим их треба упутитии
помоћи им у развоју, да би
доцније најбоље користили
друштву и вратили дуг отај-
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Кроз своје пионпрске орга-
низације, наша деца већ по-
стају корисни чланови нашега
друштва. Они већ почињу да
дају и свој стварни допринос
У изградњи наше земље. У ра-
зним досадашњим акцичама (н.
пр. прикупљање конзерви У
Београду и сл) деца већ дају

свој удео у нашој производњи.
За „Дечју недељу“ и „Пио.

нирски дан“ у оквиру ове не-
деље, везано је отварање ни-
за нових дечјих домова, врто-
ва, игралишта и других дечјих
установа у целој земљи.
Народни одбор граљла Бео-

града је за „Дечју недељу“
припремио отварање низа но-
вих дечјих установа у Београ-
ду, којима ће се садања мре-
жа дечјих установа повећати
за око 7 до 800 места. Поред
појединих дечјих јасала, обда-
ништа и дистанзера, Народни
одбор отвара на широком 3е-
леном платоу Кошутњака у а-
даптираном бик. Голф клубу
дечје опоравилилште, где ће се
београдска деца у игри и за-
бави опорављати и уживати.
Најзад, поред ових дечјих у-
станова, Народни одбор отва-
ра још једну сасвим нову, У

нашој земљи досада нетозна-
ту, дечју установу, какву рет-

ко која земља, осим СССР-а,
до данас има. У дубини пзу.

ме Кошутњака, у густом зе-
ленилу, скрива се читав један
„Дечји град“, као град из бај-
ке, који ће у току „Дечје не-
деље« почети да прима децу
Београда. Ова „Дечја републи_
ка“ примаће неколико стотина
деце, где ће она поред смешта-
ја, исхране пи одмора, наћи
ваздуха и сунца, игре и забаве,
купања, биоскоп, радио, при-
редбе, радионице, атељеа и све
друге дечје забаве. У ову
„Дечју републику“ водиће доц-
није пионирска железница, ко-
јом ће они сами управљати, са
лечјом железничком станицом:
Дечји град, усред Кошутњака.
Тако ће овај град У шуми, из

кога је недавно злочиначка
„Врховна команда за југо-
исток“ скривена од света сеја.
ла смрт и пустош по целом
Југоистоку, отсада сејати и-
гру, забаву, срећу и знање на-

шем младом поколењу.

Сва ова брига за нашу децу,

не само што нам пружа слику
досада постигнутих резултата,
у старању нове, Титове Југо-
славије о својој деци, небо. Још
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више, отвара широку парснек-
тиву даљет подизања наге де
це. Нема земље на свету, осим /
СССР-а, која више полаже
брите и пажње авојој деци, од
наше земље. Ако Совјетски Са.
вез данас претставља рај за
децу, наша земља ће то уско-
Ро бити.
страним баштама и парковима,
широм наше земље, у којима
су недавно оргијали друштвени
паразити и народни нетријате- Е
љи, већ су постале дечји рај.
Дечја игра, смех ми веселост
претворили су многе  јазбине,
разврата у дечје  вилинске
дворе,
Изворе животне снаге и апо-

собности, које деца носе у се-
би, безбројне таленте деце при.
кривала је и притискивала, до ·

недавно, (беда и сиромаштво
Јатаган-мале и Прокопа, глад

н уџерице у радничким насе-

љита, сиромаштво, мрак и бе-

стутност села, широм бивше

Југославије. Данас се нантој
деци позињу ла отварају ви-

лици, шири се хоризонт, ла би

таттла свој пут у будућност.

Није ово све случајно. То је

резултат једног (новот гледа-

ња на друштво ии његов развој,

ва значај и улоту деце у дру-
штву. Ро је резултат једне те.

шке п крваве борбе, коју су

натпи народи кроз четири ро-

дине водили. Без ове крваве

борбе, не би никада банкари и

фабриканти уступили своје.
простране њиве и паркове на-

нео деци, као што не би без

ове борбе уступити ни своје
фабрике, руднике и банке на-

роду.
Наша леца овр треба да зна.

ЈУ и она то знају. Она знају по

Многе виле са про:

ДЕТЕ ИЗ ОБДАНИШТА СЕДМ ОГ РЕЈОНА НА ЧУКАРИНИ

коју цену су створени њихови '
домови, вртови, паркови и деч.-
ји градови. Она знају за борбу
наших народа и жртве; дате. за,
стварање данашње Федератив-
не Народне Републике Југо-
славије. Она знају и коме при-
пада највећа заслуга за то.

БЕОГРАД, 30 МАЈА 1947
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Кров игру и 'песму,
свакодневно изражавају
смом:

зна во

пе-

=иМи смо млада војака' Титова“.
4

Нинко ПЕТРОВИЋ
претседник Извршног народног

одбора Београда

  

  

     

    
  
  
    
    

        

    

     
     

    
  
  
  
    
  
  
        

 

     

почасни

им миру-

бравање народних

одлука:

публике Југославије

Т) Проглашава

"“

Београда

Уочи рођендана маршала Југославије Јосипа

Броза Тита, 24 маја ове године,

одбор одржао је свечану седницу. На седници је

потпретседник Извршног народног одбора Београ-

да Добривоје Радосављевић говорио о маршалу
Титу као вођи и учитељу наших народа у рату

На седници је уз одушевљено и бурно одо-
одборника донета следећа

„Народни одборграда Београда насвојој све-
чаној седници, одржаној 24 маја 1947 године у Бео-

граду, у част 55-годишњице рођења маршала Јуво-

славије Јосипа Броза Тита, доноси следећу

ОДЛУКУ

У знак вечите народне захвалности и призна-
ња за историске заслуге у ослободилачкој борби
наших народа и стварању Федеративне Народне-Ве-

_зршала Југославије Јосипа
Броза Тита почасним грађанином Београда, главног
града Федеративне Народне Републике Југославије,

| 2) Одлучује да досадашња Улица краља Ми

лана отсада носи назив Улица маршала Рита,

3) Прихвата и потврђује спонтану одлуку гра-
Ђана, којом је бивши Булевар кнеза Александра
Карађорђевића већ добио назив Булевар марша-

На седници изабрани делегати свечано су пре-
"дали маршалу Титу диплому почасног грађанина
града Београда, на његов рођендан, 25 маја,

 

грађанин

Градски народни

 

Радници београдских предузећа
примају нове обавезе

Одана готово по свим
предузећима Београда У

току је давање обавеза за но-

ви такмичарски период, Нао-

ружани искуством из прошлих
такмичења радници Београда

све боље постављају своје так-

мичарске планове, тако да
њихове обавезе, некада опште
и неодређене, сада добијају
све конкретније облике,

Овога пута.планови за н0-
вембарску етапу социјалистич-

ког такмичења у првој години

планске привреде праве се и
уобличавају одоздо, од личних
обавеза појединаца па преко

група и обавеза одељења 0-
формљавају,,се у опште, за-
једничке планове предузећа.
Појединачне обавезе служећи
као основ плана такмичења 0-
могућиле су да такмичење о-
бухвати најшире слодеве рад-
ничке класе Београда, да оси-
гура испуњење обимних и те-
шких задатака које Петогоди.
шњи план поставља пред рад-
не масе наше земље. Посматрга-~
јући појединачне обавезе но
разним

_

предузећима јасно се
запажа да оне у највећем бро-
ју случајева обухватају задат-

ке за оспособљавање младих

кадрова, који ће током нара-

стања наше индустрије бити

неопходни. Тако су у предуве.

ћу Југоштампа примили поје-

диначне обавезе Влада Марић,
који се обавезао да ће оспо-

собити шест ученика за 65 од

сто У раду који су досад обав-

љаљи само квалификовани рад-

ници. Стеван Фолкман примио

је обавезу да ће све ученике

"У машинској слагачници оспо-

собити пре рока за машинске
слагаче. Петар Хмељак, тако-
ђе радник Југоштампе, обаве-
зао се да ће оспособити два
радника за ецере. Значајно је
забележити да поједини учени-
ци у привреди такође дају 0-
бавезе за своје стручно '7У8-
дизање. Тако је ученик Милу-
тин Панић из Југоштампе дао
обавезу да ће до крафа новога

дела такмичења испуњавати
стопроцептно норму.

У предузећу „Партизанка“

· (бивша „Моравија“), Аница Ко
стић обавезала се да ће обу-
чити шест другарица за рад на
машинама. Бора Шветковић 0-

бавезао се да ће оспособити
једног друга за рад на маши-
нама до 1 јула, а Каја Мију им
Ружа Волф примиле су обаве-
зуУ да ће оспособити пет рад-
ница за рад ва машинама,

По свим осталим предузећи-

ма Београда мноти раднини
"примили су појединачне обаве.
зе у такмичењу. Може се кон-

"статовати да ја примање ова-

квих обавеза постала масовна
појава. · Радници

_

Индустрије
мотора у Раковици такође су
примили велики број личних 0-
бавеза.

Преко личних дошмо се до
обавеза група. Поједине групе
из одељења типомашинарнињце,
офсетмашинарнице У Југо-
штампи примили су обавезу да
ће производне гтанове и норме
пребациватигод. 3 до 10 од сто.
Многе групе су узеле такође
заћелничке „обавезе за: оспосо-

бљавање ученика и њихово

„превођење од неквалификота-
них у стручне раднике. _

Одељењске обавезе које се
примају по предузећима Бео-
града обухватају углавном 0-
бећања за испуњење

.

произ-
водње, за уређење одељења,

"осигурање од повреда и но-
бољшање хигијенских услова
рада. Одељењске обавезе та-

кође обухватају смањење 0т-
падака, повећање норми и нпо-
бољшање квалитета рада.

Опште обавезе на чијем »
"спуњењу могу да раде радни-
ци и намештеници свих оде-

"љења обухватају такође по-
бољшање хигијенских услова
рада, стручно уздизање рад-
ника преко курсева, заједничко
пребацивање норме и заједнич-
ка настојања на оживљавању

културно - просветне делатно-
сти по предузећима.

Стандард одељење предузе-
ћа „Партизанка“ дало је у 0-
вом такмичењу обавезу да ће
дневну производњу пребацива-
ти за 34 од сто, побољшавајући
истовремено

_

квалитет,

_

тиме
што ће велики број радника

 

овог одељења после радног
времена упознавати не само
своје машине већ и машине
својих другарица. Скоро сва
одељење Индустрије мотора у
Раковици и „Југоштампе“ обе-
ћавају да ће своје производне
планове да испуне, свесни да је
премашење норме од стране
појединаца, групе и одељења
она основица и онај потстипај
који ће да одитура испуњење
Петогодишњег плана, Радници
Индустрије мотора у Раковици,
примајући нове обавезе у. о-
воме такмичењу, послали су и
писмо своме вољеном Маритату

у коме наглашавају своју свест
о томе да ће индустријализанји-
јом и електрификацијом нате
земље нашим народима бити
обезбеђена економска незави-
сност, сигурна будућност и
"срећнији живот, они обећавају
да ће свој годишњи план за.

вршити не до 1 јануара 1948,
већ до 29 новембра 1947 годт-
не. Они ће увести радне нор-
ме на свим радним местима се.
риске производње и повисити

их за 7 од сто. Поред овога,
радници индустрије мотора ор.

ганизоваће три двомесечна кур ·
са за стручно оспособљавање
и провести потпуну дневну е-
виденцију о извршењу план-
ских задатака.
Из такмичења у такмичење,

примајући све нове и све обим-
није задатке, радници Беотра-
да чврсто и одлучно крче пут
бољем животу за себе, омогу-
ћавајући електрификацију и
индустријализацију наше 3зе-
мље, најважнијег задатка који
пред њих поставља Петороди-
шњи план. Нове такмичарске
обавезе говоре о  несаломљи-
вом радном елану нашег рад-
ног човека, о његовој спрем-
ности за напор и жртву, о ње~
говој уверености у  исправ-
ност и неопходност свих оних
поставки које садржи План, о
његовој свести да само таквим
радом може да одбрани своју
слободу и коначно оствари
бољи, срећнији и имућнији жи.
вот за себе и све остале пра-
ђане наше народне републике,

 

ПИСМО РАДНИКА ИНДУСТРИЈЕ МОТОРА
МАРШАЛУ ТИТУ

Раднини Индустрије мотора
у Раковици, после говора Мо-
те Пијаде, који им је изложио
сав дубоки смисао социјали-

стичког такмичења наше рад.
ничке класе, упутили су свом
вођи, вољеном другу маршалу
„Титу следеће писмо:

„Друже Маршале,
Радни колектив Индустрије

мотора — Раковица свестан је
величине Петогодишњег плана,
који ће нашу земљу економски
преобразити из заостале у ин-

· дустриски напредну,

Ми смо свесни да ће инду-
стријализацијом и електрифи-
кацијом наше земље, нашим
народима бити обезбеђена е-
кономска независност, сигурна
будућност и срећнији живот,

Петогодишњим иланом је

предвиђена производња ауто-
мобила и камиона што пред
наш радни колектив поставља
врло велике и одговорне 3а-
датке. Да би“ одговорили по-
стављеном задатку и да би
предвиђени Петогодишњи план
извршили пре одређеног рока,
обавезујемо се, друже Мар-
шале, да ћемо у овој години
залагањем и узорном дисци-
плином:

1) Извршити годишњи плап
у часовима до 29 новембра
1947 године,

2) Увести 100%, радне норме
на свим радним местима сери-–
ске производње,

3) Повисити норме за 7% УЗ
побољшање израде.

Наставак на другој страпи Ф
ви
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4) Остварити сериску изра-
____ ду 50%, ливених делова у соп-

ственој ливници, који су се до
данас набављали,

5) Поред вечерњих курсева
и појединачних обавеза спро-
вести три двомесечна курса за
стручно оспособљавање са нај.

_ мање 30 полазника.
6) Спровести потпуну дневну

евиденцију о извршењу план-
ског задатка.

Искуства из досадашњег так_
мичења послужила су нам да
сваки појединац, свака група
и свако одељење на темељу

разрађеног плана предузме о-
бавезе, из чега и проистичу
обавезе целог радног колек-
тива.

Обећавамо ти, друже Мар-
шале, да ће сваки појединац
уложити све своје снаге на из.
вршењу примљених обавеза У
првој години  Петогодишњег
плана.

У борбу кроз социјалистич-
ко такмичење, за извршење

Петогодишњег плана!
Да живи руководилац и ор-

ганизатор Петогодишњег пла-
на — друг Тито!
мир Радни колектив

пи Ипдустрије мотора—
Раковица“

ар

ПИСМО РАДНИКА ЈУГО-
ШТАМПЕ МАРШАЛУ ТИТУ
ПРИЛИКОМ ПРЕУЗИМА-
ЊА РАДНИХ ОБАВЕЗА

Радници Југоштампе, са сво-
гасвечаног састанка на коме
су преузели радне обавезе, у-
џутили су маршалу Титу следе.
ће пиомо:
Драги друже Маршаље,
Твој позив у борбу за

нову н изградњу наше отаџ. |
бине, радни колектив

–

Џуго~
штампе прихватио је са оду-
шевљењем и свесним разуме-
вањем. Резултати нису изоста-
ли и ми смо у првомајском так_
мичењу извршили производни
план са 103,8%, дали просечно
месечно 13,118,.956 отисака, по-
бољшали квалитет производа
за 15,15% и снизили трошкове
производње за 5,89%. На те-
мељу тих резултата додељена
нам је прелазна застава Цен-
тралне управе Савеза радника
и намештеника графичке инду-
стрије Југославије, као нај-
бољем радном колективу гра-
фичке ипдустрије Југославије,
Али ми се тиме не заносимо,
прво, зато јер смо видели да
смо још увек имали грешака и
недостатака, а. друго, зато јер
потребе наше земље овим ре-
зултатима нису покривене. Пе-
тогодишњи план који даје не-
виђене перспективе напретка
наше отаџбине ставља и нас
пред кове и огромне задатке,
које смо ми чврсто решили да
извршимо,

"На темељу свега тога радни
колектив Југоштампе, још ће
више појачати своје залагање
како би наш удео у извршењу
и премашењу плана био што
већи.

По обавезама појединаца,
ралних група и радионица,
ралпи колектив Југоштампе 0-–

бавезује се и обећава Ти, дру-
же Маршале, да ће у новембар-
ском такмичењу производњу
повећати за 13,34%, да ће про-
сетно месечно давати 15,000.000
отисака, побољшати квалитет
промизвола за 7,5% и снизити
трошкгоће производње за даљ-
њих 7%.
Да би у другој години Пето-

годинњег плана омогућили још

већи полет и још боље иско-
ришћење нашег техничког ка-
пацитета, обавезујемо се, а на
инипијативу наше омладине, да
ћемо ло 29 новембра прекида-
јући предратни стручни шови-
низам и сепаратизам у графич-
кој струци просечно годину И
по пре прелвиђеног рока оспо-
собити 149" квалификованих
стручњака, од тога 53 жене,
тако да ћемо на делу доказати
ла је жепа не само равноправ-
на мушкарцу, него и способна
ла као квалификовани радник,
раме уз раме са мушкарцем у-
брва остварење Петогодишњег
лета,
"Ралпи колектив Југоштампе
Черсто је решен да дан годи-
шњице Републике часно доче-

ка са оствпрепим обавезама и
новим победама у првој години
Петогодишњег плана.
Уивео иницијатор Петого-

дттињег плана и свих наших
побела, наш вољени маршал

друг Тито!
Рални колектив Југоштампе

 
' __ Шта уради, човече. Хтео

сам да га градирам!

' _ Нека, хвала на питању. У-

Меми ја«

ДНЕВНИ ПОКАЗАТЕЉИ ОМОГУЋИЋЕ КОНТРОЛУ ТАКМИЧЕЊА И ПРОИЗВОДЊЕ

 

Јн] оведенкије У ЖЛЉЕЊУ Плава |
оред тога што рад у план-

ској привреди изискује
добру организацију посла, ис
коришћење радног времена до
максимума и свестрано залага-

ње на послу као један од усло-

ва правилнот испуњења плана

и увида у пропусте, увођење
свестране евиденције поставља

се као значајан чинилац про-
изводње. Евиденција мора да
омогући како контролу про-
изводње тако и контролу успе-

ха у социјалистичком такмиче-
њу.
Скоро је општа појава да он-

де где евиде"цији није покло-
њена довол пажња имамо

као резултат, „а концу такми-
чења, непотпуност извештајаи
недовољно добар преглед ис-
пуњења планова, Евиденција
не сме и не може да се задр-
жи само на регистровању успе:
ха ни неуспеха у самом. про-
изводном процесу. Она мора
да иде и даље. Њоммора дасе
обухвати целокупан живот пре-
дузећа, да се омогући преглед
како производње, тако и свих
осталих делатности и чинила-
ца који утичу на производни

процес. Досада је евиденцији о
стручности и правилном ра-
спореду кадрова  поклањана
прилична али не довољна па-
жња. Евиденција утрошеног
материјала и уштеде горива та-
кође заузима видно месте у
свестраној контроли рада пре-
дузећа.
Како управе предузећа, тако

и синдикалне подружнице па
и све синдикално чланство мо-
рају да буду укључени у кон-
тролу и евиденцију рада у пре-
дузећу. Свакога дана радник
мора да буде обавештен о то-
ме колико су његово предузе-
ће, његово одељење и он сам
испунили план, колико је про-
изведено, какав је квалитет
производа, колико је уштеђе-

но сировина, електричне енер-
гије и радне снаге. У ту сврху
неопходно је да свако преду-
зеће створи показатеље који ће
сваком члану предузећа омо-
гућити увид у производни про-

цес, било да се ради о испуње-

њу дневног, недељног или ме-
сечног задатка. Управе преду.

зећа и синдикалне подружни-

це морају да пронађу најбо-
ље начине да показатељи бу-
ду приступачни људима упо-
сленим у предузећу и да <е

из њих може јасно да види
ток производње и ток целокуп-
ног социјалистичког такмиче~
ња.
Какви су пропусти до сада

чињени и колико је штете и~

мала производња и такмичење
због недостатка евиденције мо-

же да се види из многобројних

примера. Предузеће „Југоком-

бинат“ нема довољно добро

организовану евиденцију ни У

производњи ни у такмичењу.

Природно је да ово оставља

траг на испуњењу плана.
У извештајима о такмичењу,

које су управни одбори синди-

калних подружница слали сво-

јим месним одборима честа је

појава да наведени проценти

не одговарају стварном стању.

У тежњи да се предузеће по-

каже бољим него што је, син-

дикална подружница предузе“

ћа „Октобарска слобода“ (ко-

ја је у јануару испунила план

за 60%, у фебруару за неко-

лико процената више, а у мар-

ту за 72%) приликом подноше-

ња извештаја о такмичењу на-

вела је као просек испуњења

плана дифру 72%, узимајући
последњи месец као мерило.

Овакво слање извештаја је пот-

пуно погрешно и заслужује

сваку осуду, јер је правилна е-

виденција услов за испуњење

и премашење плана, Случај

„Октобарске слободе“ У којој

је 29.000 метара штофа због

саботаже техничких руководи“

лаца предузећа уништено, го-

вори нам да ни сами радници

нису довољно контролисали

рад у предузећу, нису били

будни да на време спрече зло-

чиначку делатност појединаца

при чему је недостатак евиден-

ције одиграо веома пресудну

улогу.
Многа предузећа су такође

у извештајима о испуњењу

плана наводила цифре из ме-

сеца најбољег у производњи

не, дајући просек такмичења

кроз свих пет месеци,
Комисије при синдикалним

подружницама и при месним

одборима такође нису обрати-
ле довољну пажњу свестраној

и правилној евиденцији. „Ово

нарочито важи за комисије за

снабдевање и станове и коми-

сије за заштиту рада.
Ако једно радно место #е

испуњава плам, ако се због не-

благовременог вођења евиден—

ције овај пропуст превиди, при-

родно је да ће се то одрази“,

ти јасно и на рад одељења а

преко њега и на целокупан

радни учинак предузећа, на

испуњење плана производње.

Број изостанака у прошлом

делу такмичења достигао је

 

   

ги начин вођења

прилично високу цифру. Тако
је у предузећу „Гођевац“ из-
губљено 6648 радних сати са
мо на неоправданим изостан-

цима, а у Индустрији мотора
13,886.

Из дневних показатеља по-

требно је да се види поред
испуњења плана и задатака, и
изостајање са посла, оправда“

но или неоправдано, чиме ће

се појачати евиденција задоц-

њавања и напуштања посла.

Само на тај начин моћи ће да

се појача радна дисциплина.

Током такмичења евиденци-~
ја по нашим предузећима је

знатно поправљена, али у том
правцу треба уложити даље
напоре. За сада може да слу-
жи за углед, као предузеће

које је најбоље спровело еви-

денцију такмичења и рада Ин-~

дустрија мотора у Раковици,
У току даљих напора у соци-

Мука „краља“ нафте
„Повећати производњу нафте, тако да се у

1951 год. произведе 450.000 тона, а на крају

године 1951 достигне 500.000 т. сирове нафте“.

(Члан из Петогодишњег плана)

јалистичком такмичењу и оста.
ла предузећа, служећи се иску-

ствима руководства и синди-
калног чланства. Индустрије
мотора треба да усаврше сво-

ју евиденцију и контролу про“

изводње,. Природно је да од
објективности зависи и пра-

вилно вођење евиденције и пра-

вилно испуњење плана. Због

тога се у испуњењеу плана

пред техничка руководства
предузећа, пред вође синди-

· калних група и синдикалне по-

веренике, пред синдикалне под-

одборе и управне одборе син-

дикалних подружница, као, и
пред сваког радника који је

свестан значаја планског рада,

поставља задатак да раде на
усавршавању

_

евиденције

–

по

својим предузећима, на увође-

њу показатеља из којих ће се

јасно видети резултати учиње-

ни у производњи ин у такми-
чењу.

 

— Аух! Ем ми помрси све планове, па још сломи и маказе!

 

—_——СЕХНИЧКИ РУ

 

КОВОДИОЦИ И НОРМИРЦИ

ЈЕДНОРОДНИХ ПРЕДУЗЕЋА ТРЕБА ДА ОСТВАРЕ

што ТЕШЊУ МЕЂУСОБНУ. САРАДЊУ

 

еалне норме — услов

а испуњење задатака

постављених планом
У првомајском делу соци-

јалистичког такмичења

прве године планске привреде

проглашено је 1.085 ударника.

Тиме је, с обзиром на узети

критеријум који је овога пута

био исправнији него раније,

постигнут знатан успех у оце-

њивању

_

стварних вредности.

Међутим, бројем 1085 није о-

бухваћена маса оних трудбени.-

ка који су својим залагањем

на послу заслужили са правом

име ударника, али им то зва-

ње није додељено из техничких

разлога. На тај начин учињен

је пропуст, те су залагања и

успеси појединаца остали не-

награђени,

Шта се подразумева под

„техничким разлозима“ који су

онемогућили да број ударни-

ка не одговара стварном зала-

гању радништва Београда У

истуњењу предвиђених такми-

чарских и производних плано-

ва» Одговор је кратак: непо-

стојање норми, немање објек-

тивног мерила које би омогу-

ћило јасан увид у производни

процес и било основица од ко-

је се полази приликом про-

глашења 'ударника, најбољих,

највреднијих, најспособнијих и

најпожртвованицих. радника.

Тако се дошло до ситуације да

они који су улагали највећу

енергију у рад не добију за-
служено звање само због не-

постојања норме „док су по-

јединци и са мањим трудом

успевали да стекну име удар-

ника, јер су за њихове послове

постојале норме.

Недостатак норми у промз-

водњи узрок је и многих дру-
гих неправилности, Норме су

услов за правилну евиденцију и

контролу. Оне омогућују бр-
зо и реално стварање

—

плана,
тотстичу на рад и осигуравају

повећање реалне

_

наднице, а

тиме и побољшање животног

стандарда. |

Зашто је у предузећу „Ју-

гокомбинат“ немогуће спрове.

сти правилнију евиденцију так-

мичења и производње и зашто

ПОЈЕДИНАЧНЕОБАВЕЗЕ
и појединачне евиденције учинка

рада у грађевинарству
Д“ би се решило питање

такмичења и евиденције

учинка рада грађевинских рад-
ника, у Комуналном грађевин-

ском одељењу ИНО-а одржан

је састанак руководилаца грађе-

винских предузећа, коме су

присуствовали и секретари по-
дружница тих предузећа, прет-
ставник Месног одбора грађе-

винара и претставник Месног

синдикалног већа,
На састанку је донесен за-

кључак да руководства преду-

зећа треба да разраде план

такмичења по бригадама како

би, на основу тога плана, бри-
гаде могле да преузму обавезе,

Што се тиче разраде плана на

појединачна радна места, да

би се, на неки начин омогући-

ло узимање појединачних оба-

веза, на састанку је констато-

вано да је за сада то немогу-

ће, По питању евиденције из-

нета су три предлога: по пр-

вом предлогу потребно је во-

дити евиденцију учинка целе
бригаде, по другом — евиден-

цију учинка бригаде са бројем

утрошених радних часова на

појединим пословима, и по тре-

ћем — евиденцију учинка сва-

ког појединца. На састанку је

даље решено да се први и дру-
евиденције

може свуда прихватити, а да

"се трећи предлог тј. поједи-

начно вођење евиденције, по-

„куша да уведе у најбоље бри-

гадепо појединим предузећи-

ма у догледном времену.

Евиденција учинка бригаде

са бројем утрошених радних

часова на појединим пословима

и евиденција учинка сваког

појединца, од битне су важно“

сти за организовање такмиче-

ња у грађевинарству. Због то-
га је потребно уложити све

силе да се та два питања пра-

вилно реше. Претставник Ме-
сног синдикалног већа изразио

је мишљење да треба створити

услове да сваки појединац мо-

же да види своје задатке и на
основу тога да узима личне о-

бавезе, и да се у свакој радној

групи, а код грађевинара У

бригади, помоћу добро орга-

низоване контроле региструје

учинак сваког радника, како
би му се могла дати правилна

награда и како би се спречило

да бољи лошијег вуче на сво-
јим леђима, Поред тога по-
требно је да се сваки радник

заинтересује да да што већи

учинак, да буде новатор,

ционализатор или ударник,
Закључци по овим питањима

донети на састанку Грађевин-

ског одељења ИНО-а не обе-

ћавају стварање одговарајућих

услова за правилно организо-

вање такмичења, јер се из

задатака који се бригади по-

стављају не види јасно зада-

так појединаца. Из тога разло-

га појединац неће бити у ста-

њу да узме јасну обавезу за

себе. Исто тако, без поједи-

начне евиденције неће се моћи

тачно да види који је радник

најбољи, за колико је бољи, ко

је за њим по реду, с ким би

се могао да такмичи итд. Без

евиденције учинка сваког по-

јединца не може се раднику

дати одговарајућа награда, на-

рочито када се ради о групном

акордном раду, који је чест У

грађевинарству.

Мишљење

_

директора Ком-

грапа да се једној групи рад-

ника која ради у акорд један

посао награда додељује сраз-

мерно према њиховој дневни-

ци, скроз је неправилно, јер се

ту уствари не награђује према
учинку, већ према уобичајеном

шаблону. На пример: ако је-

дан радник има 150 динара, а

други 120 динара на дан, када

раде у акорду онај који има

120 динара увек ће примати

мању награду. Јасно је да код

оваквог начина рада радник

са мањом платом нема разлога

да се више заложи, јер ћеу

сваком случају мање примити

од свога друга, који и онако,

по Уредби, прима већу сатну

плату.

У Петогодишњем плану пред

нас се поставља задатак: уса-
вршити систем прогресивног
плаћања код премашења нор-

ми, Као и систем давања пре-
мија инжењерском и технич-

ком особљу за извршење и
премашење плана. Ово се по-

ставља зато да би се постигло

стално повећање производио“
сти рада и омогућило правил-
но и брзо подизање кадрова,
без чега наша привреда не би

одговорила својим задацима.
А колико је ово важно у гра-
ђевинарству, може се видети
у задацима које пред њега по-
ставља Петогодишњи план.

Ми морамо постићи да сва-
ки грађевинскирадник у својој

ра-

~ свести осети колико чини сво-

ме народу својим залагањем

на повећању учинка рада, но-
ваторство, рационализаторство

и ударништво. Да би се све

то постигло морамо се борити

за стварање за то потребних

услова.
Треба поставити питање да

ли је заиста немогуће оствари-

ти правилно узимање обавеза

у грађевинарству и, да ли је

заиста немогуће приступити

појединачно евиденцији учинка

радар Са овим питањима тре“

бало би да се озбиљно поза-

баве сви синдикални функцио-

нери у грађевинским предузе-

ћима, тим пре што су нам

искуства грађевинских радника

у СССР-у показала да је так-

мичење и у овој струци мо-

гуће и да се савесним испити-

вањем може спровести и ње-

гова правилна организација.

На ово питање исто тако тре-

бало би да дају одлучан одго-

вор и грађевински радници, уз

помоћ својих стручних руково-

дилаца. Питању норми код

грађевинских радника не може

се прићи једнако у свим пре-

дузећима, а ни у свим одеље-

њима, радилиштима и бригада-

ма, јер услови нису свуда исто-

ветни. Мора се признати и то

да је и у грађевинским преду-

зећима теже прићи решавању

тих питања него у осталим

гранама привреде. То, међу-

тим, значи да треба удвостру-

чити снаге, али се никако не

сложити са отступањем од по-

јединачних обавеза са спорим

| темпом завођења појединачне

евиденције и чекањем неких

бољих услова у идућим месе-

цима. И

Месно синдикално веће је

мишљења дасе у грађевинским

предузећима, у свим бољим

бригадама, где за то има ма

и најмање услова, на сваком

оном месту где је то могуће,

приђе без одлагања спровође-

њу правилног давања поједи-

начних обавеза, као и спрово-

ђењу евиденције појединачног

учинка у раду. Месно синди-

кално веће пружиће помоћ

радним колективима и Месном

одбору грађевинара како би се
постигли што бољи резултати
у решавању овог тако важног

питања,
- Љубивоје ЛАЗАРЕВИЋ

руководилац такмичар-
ске

_

комисије Месног
синдикалног већа

је уопште неостварљиво усте-

шно такмичење» Из простог

разлога што у том предузећу

нису уведене норме, мако за то

постоје сви објективни услови,
Са фабриком хартије „Бео-

град“ случај је скоро исти,

Знатан део предузећа Бео-
града успео је током мајског

дела такмичења да уведе нор.

ме, али на томе не може џ не

сме да се стане. Увести какве

било норме и сматрати посао

завриненим — огромна је по.

грешка. Норме нису нешто

стално, поглавито ако се ради

о привреди која се свакоднев-
но технички усавршава и ме-

ња. Ако се узме У обзир да је

већина предузећа нагло прешла
са рада по сату на рад по нор-

ми, онда је јасно зашто је тај

прелаз често проузроковао по-

стављање

_

нереалних

_

норми.

Самим тим, намеће се тотреба
сталног и систематског студи.

рања и проучавања норми, њи.

ховот усавршавања и увође-

ња нових, савршенијих мерила

радног учинка. Првомајски пе.
риод такмичења, у коме су по-

стављене норме стално преба.

циване за просечно 42%, а ви.
су испуњаване света ва 139,
говори нам јасно да су норме

београдских предузећа у про-
секу прениске, Однос процента

премашивања и пребацивања то

потврђује

_

математичком тач-

вотићу.

Висина оних тринаест проце-
ната ненспуњавања норми би.
ла би знатно мања да је заво.-
ђењу норми уследило одмах и
плаћање по акордном систему
који је нужни и нераздвојни
пратилац рада по норми. Ме-
ђутим, многа предузећа су у-
чинила пропуст при увођењу
норми тиме, што нису плаћала
по акордној стопи, због чега
је као последица дошло до не-
довољног залагања радника
при испуњењу норме. Рад по
норми не може се одвојити од
акордне плате, а У првомајском
периоду социјалистичког так-

мичења по акорду је исплаћи.

вано свега 3581% радништва.

Колико још мора да се ради
на правилном постављању нор-
ми може да нам илуструје слу-
чај једног радника који ју
предузећу „Пролетер“ своју
норму достизао, а када је био
премештен у предузеће „Голд.
нер“ тамошњу норму није мо-
гао да испуни, нако су усло-
ви рада за његов посао били
приближно једнаки у оба пре-
дузећа. То је доказ да по ра-

зним предузећима исте врсте,
у којима су радни услови при-
ближно једнаки, не постоји и
подударност норми, То јели Уу-
зрок појави самовољног напу-
штања једног предузећа са
правилно постављеним норма-
ма, ради запосљавања у друУ-
гом у коме су норме прениске.
Да би се овакве појаве избе-
гле, била би потребна сарадња
техничких руководилаца и нор-
мираца свих једнородних пре
дузећа и њихово заједничко

разматрање и студирање по-
стојећих норми. Таквих међу
собних саветовања техничких
руководилаца и нормираца до-
сада, нажалост, није уопште
било,»

Радници треба да потпомог-

ну напоре техничког _руково“
диоца нормирца свог предузе-
ћа при постављању норми, као

што су то учинили радници
Индустрије мотора у Ракови-
ци, где забада постоје најре-
алније постављене норме, јер
ће на тај начин пружити ствар-
ну помоћ у савлађивању зада.

така Петогодишњег плана и 0

могућити повећање своје Ре“

алне наднице, а тиме и побољ
шање свог животног став“
дарда.

Технички руководиоци и нор-

мирци, УЗ помоћ синдикалног

чланства, имају као задатак да

и даље свестраним студирањем

производног процеса у својим

предузећима уводе норме 33

сва радна места где је то мо-

гуће. Они морају постојеће
норме да ревидирају и правил-

није постављају, морају да се
залажу за правилно спровође“

ње плаћања по акордној ст0"
пи, да при томе сарађују 4
својим

_

друговима из других
предузећа, јер ће само на тај

начин успети да усаврше и

чине производњу продуктивну“

јом, јер ће само преко норми

имати могућност даљег плани-

рања и разрађивања произвол“

них

_

планова као и увођење

солидне евиденције. Тек он;
љене на

када норме буду постав 1

здраве темеље, руководиоци,

радници наших прелузећа
А папи

гу бити сигурни да ће зада,

постављени пред њих Петог
бити

_

ИСПУ-дишњим планом,
њени, Б. ВУЧКОВИЋ
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Тјеређене „тритике, тоје на
натним„тржетнтима влада

ЈУ од појаве“раног воћа и по-
врба,покренуле · су ттироке 'на-
родне масе и штамту да:тра-
же узроке “високих “цена овим
артиклима и да својим суге-
стијама допринесу што пра-
вилнијем решењу овога тита-
ња. При томе, пре свега, тре-
ба имати на уму да“сествари
не смеју посматрати површно,
него је потребно што“дубтве
ући у проблем, како би, се: он
могао правилно анализирати и
решити,

Због дуге т оштре зиме ра-
но воће и поврће појавило се
ове године на пијацама са из-
весним закашњењем, услед че-

га је неумесно упоређивати
тржишне прилике у мају месе-
цу прошле године са прилика.
магу мају месецу ове годите.

Нађачи  произвођачки цен-
тар:за рано поврће је Маке-

" донија, а затим, нешто доцни-
је, околина Новог Сада. Од
тамошњих произвођача, откуп.
них предузећа и народних вла-

сти. зависи, углавном, и висина
· цена раноме поврћу на бео-

градском тржишту. Тамошња
предузећа, међутим, у првом

реду уМакедонији, учинила су
. извесне пропусте који су се

одмах ' одразили, па и данас се

· још одражавају и на београд-
ском тржишту. На пример, це

· | натрвој боранији на струмич-

п
о
љ
а кој,пијаци била је код произ-

_ вођача: 33 динара по килогра-
му. Произвођачи су боранију
продавали месном откупном

предузећу „Рекопсу“, које ју
је продавало републиканском

· предузећу „Стокопромету“, ово
предузеће продавало је исту

_ робу локалном предузећу „Гра-

динару“, и тек од овога преду-

зећа могли су да купују бео-
· градски снабдевачи. Али сада
це цена већ, због оволиког бро-

, ја посредника, скочила на 46

   

Фронтовци

џ потреба добровољне радне
снаге на грађевинским и

другим радовима у Београду
узима све веће размере. Раније

се она користила само на та-
квим објектима, где је била

могућа масовна употреба и У
одређено радно .време, често

у одређени дан. Данас је спро-

ведена боља организација до-

бровољне радне снаге и она се
употребљава

_

свакодневно на
радовима, према унапред утвр-

ђеном плану. Овим руководи
Секција за добровољне радове
при Извршном одбору Народ-
ног фронта Београда уз сарад-
њу руководства омладинских
радних бригада и рејонских
секција Народног фрошта. По-

требе за добровољном радном
снагом достављају се преко
Грађевинског одељења

_

од
стране предузећа и установа

које изводе радове. На основу

ових захтева и могуће је уста-

новити план рада и вршити кон
тролу његовог извођења.

Резултати за протеклих

педесет дана

Радови су почели највећим
делом у априлу месецу. За про-

текло време од 3 априла до 23
маја омладинске радне брига-
де, радне јединице основних
организација Народног фронта
и добровољне радне екипе син.
дикалних подружница дале су

на грађевинским и другим ра-
довима у Београду 201.269 до-
бровољних радних часова. На
овим радовима било је 60.123
учесника. Од тога омладина је
дала 58.456 радних часова уз
учешће 19.164 члана омла-

динских и студентских радних

бригада, које су радиле на сле.

дећим радилиштима: Теразије,
Резервоар, Северни булевар,
Професорска колонија, Сара-
јевока улица, гимнавија у Ше-
стом рејону, основна школа у
Петом рејону, основна школа

у Раковици, Пионирски парк У
Кошутњаку, сквер на „шести-

ци“ код „Борбе“, Дом култу-
ре у Четвртом рејону, фискул-
турни терени „Авала“ и ЦДЈА,
градска млекара, штампарија

„Рад“ и др.
Највећи допринос добровољ-

не радне снаге остварен је на

   

воћу и поврћу
динара не килограму. Тамо.
ниша предузећа вису уложила
напоре да цене падају, него су
вештачким шутем укључива-
њем великог броја посредника
учинила да“цене на мало буду
страховито високе.
Слична је ситуација била и

у околини Новог Сада. Та-
мошња “снаблевачка предузећа
управљала "сугсе према пцена-
ма које су одредили шпеку-
ланти и нису ништа учинила да
се цене на њиховом тржишту
нормализују. На пример, 14 о-
вог месеца малопродајна цена
спанаћа била је у Новом Саду
25 до 35 динара, а покрајинско
имање у Бајши испоручивало
је спанаћ Градском предузећу
за воће и поврће у Београду
по цени од 6 динара по кило-
граму. Новосслска снабдевач-
ка предузећа нису се потруди.
ла да оду до Бајше или до
других државних имања да
донесу робу у Нови Сад и да
довољно довезенимколичинама
регулишу цене, Новосадска
снабдевачка предузећа, у пр-
вом реду „Повртар“, уместо да
доносе робу на своје тржиште
и да допринесу правилном
снабдевању тамошњег станов-
нттштваишла су за великом за-
радом и одвлачила робу на
даља и скупља тржишта (на

пример у Загреб).
Месне народне власти пак,

нису се старале о правилном
снабдевању свога становни -

штва и нису плански уређива-
ле обавезе ових предузећа,
нити контролисале њихово и-
спуњење, него су на своме те-
рену дозвољавале појаву нај-
бруталније шпекулације. Оне
су често ишле на руку онабде-
вачким предузећима да ова за.
узму прави монополистички
карактер, који су предузећа
искоритићавала ради постиза-

ња што веће добити, а не ра-

ди јавтиног и уредног снабде-
вања грађана. (Случај Друге

Трећег рејона на раду

радовима на уређивању Тера-
зија и на рашчишћавању прео-
сталих рушевина у рејонима,

Од радова које је добровољна
радна снага готово у поттуно-
сти сама обавила било је уре-

ђивање сквера на „шестици“,
где је учествовало 2.140 људи

са 8.476 добровољних (радних

часова.

Недељни план и дневни

распоред рада

Градска секција и рејонске
секције за добровољне радове

постављају редовно недељни

план и врше дневни распоред
употребе добровољне

_

радне

снаге. Према стварним потре-

бама и могућностима коришће-

ња на радилиштима одређује

се број учесника и даје зада-

так организацијама које су

претходно примиле обавезу У
вези ових радова. Дневно У
Београду добровољно ради
просечно 1.200 људи на око

20 радилишта.

У току недеље од 18 до 24
маја учествовало је на радо-
вима 15740 људи који су дали

рејон је дао 724 учесника

рејонске задруге из Београда,
којој су Градски народни ма-
гацин и Ранапоз у Зрењанину
неовлашћено одузели купљени
кромпир, наводећи да задруга
нема право куповине на њихо.
вом терену). У неким местима
месни одбори неовлашћено

и без икаквог законског осно-
ва наплаћују од купаца извесне
таксе које још више поскупљу.

Ју робу. На пример, Месни на-
родни одбор у Наталинцима

наплатио је Трећој рејонској
задрузи из Беотрада за сваки
откупљени килограм кајмака
по два динара, а за сваки от-
купљени килотрам сира по је-
дан динар. У Жабарима је У-
зимана такса чак и за откуп-
љена јаја.
Сва ова застрањивања мора-

ла су се одразити не само на

београдском тржишту већи У
свим непроизвођачким центри-

ма у земљи. Поред тога, ни
београдска снабдевачка пре-
дузећа нису учинила све да
потраже робу на теренима где
оваквих појава није било, Она
се нису користила искуствима
из прошле године, него су до-
зволила овдашњим пиљарима
пи штекулантима да овладају
пијацом. 5
Новољне атмосферске при.

лике учиниле су да се принос
поврћа нагло повећа и да се
оно у све већим количинама
појављује на тржишту. Услед
овога момента и правилног
става великог дела произво-
ђача, народних власти и снаб-
девачких предузећа у многим
местима цене воћу и поврћу су
се углавном стабилизовале и
формирале онако како је то
објављено преко дневне штам.
пе.  Снабдевачка предузећа
откупљују код произвођача ро-
бу по тим ценама и у довољ-
ним количичама довозе је на
тржиште. Не треба нипошто
сматрати да је народна власт
одредила ове цене, него су то

20 ОКТОБАР

о је крив за високе цене

слободно формиране цене на
већини тржишта и оне, с обзи-
ром на погодно време и плод-
ност у овој години, могу само
вештачким путем окакати, а
то ће свакако народне власти
спречавати, јер је то њихова
дужност.

Има много људи, чак и по
државним и задружним пре-

дузећима, којима не одговара-
,„ Ју сређене прилике на нашем
тржишту. Они се свим сред-
ствима труде, а настојаће и у-
будуће, да унесу пометњу на
тржиште и да покушају да на.
бијају цене. На пример, снаб.
девачко предузеће „Повртар“
из Новог Сада без икаквог ра-
злога плаћало је 15 динара за

килограм младог грашка, иако
је још пре осам дана откутна

цена грашку била формирана
на 12 динара.

Зато је, у овоме моменту,
најпречи задатак народних
власти да будно пазе и да
спречавају неоправдано наби-

јање откупних цена, било да
то набијање долази од пријват-
тих лица, било од предузећа
државног или задружног сек-

тора. Снтабдевачка предузећа
у Београду имају одређене
планове за свој будући рад и
пијаце морају бити редовно
снабдевене довољним количи-
нама воћа и поврћа.
На широким народним маса-

ма је да уочавају покушаје
шпекулације и набијања цена

и да их достављају властима.
Сви потрошачи су овога про-
лећа добро осетили шта значи
несређено тржиште и када. њи-
ме господаре штекуланти. Ста
билизовање цена и нормално
снабдевање користиће у прво:
реду најширим слојевима ра".
ног народа, који се мора:
СВИМ својим снагама активни“

залагати и борити за цене на-

мирница које ће бити у складу
са њиховом куповном моћи.

 

ЗАЛАГАЊЕ НАРОДНИХ МАСА НА
УРЕЂЕЊУ СВОГА ГРАДА
а

Планско копишећењо. Добровољно
АДИО САОГО

43.275 радних часова. Од тога
је омладина дала 18.926 радних
часова уз учешће 6.245 омлади-
наца и омладинки, Резултати
рада чланова фронтовских рад-
них јединица су следећи: Први

са
1.596 радних часова, Други ре-
јон 1541 учесника са 3.220 рад.
них часова, Трећи рејон 2400
учесника са 7.260 радних часо-
ва, Четврти рејон 702 учесника
са 1636 радних часова, Пети
редон 1.227 учесника са 3378
радних часова, Шести рејон
2.439 учесника са 6:081 радних
часова, Седми рејон 462 уче-
сника са 1.175 радних часова.
У Земуну је дамо у недељу ра-
дило 1.400 чланова Народног

фронта кофи су дали око 4.000
добровољних радних сати.

Ефекат рада сестално
побољшава

Бољом организацијом  ло-
бровољних радних екипа из
дана У дан се постиже и бољи
ефекат рада, Радне групе до-
лазе у олређени час на радили.
ште и раде предвиђено време.
Евиденција о резултатима

води се на самом радилититу

преко нарочито за то установ-
љених формулара, које потти-
сује руководилац радне једи-
нице и технички руководилац

 

раљилитнта. Тиме се постиже и
бољи увид и јача контрола над
употребом добровољне радне
снаге,

Значај учешћа. добровољне
радне снаге у изградњи
Београда

Изградња Београда је брига
данас не само народних власти
већ и свих наших масовних ор-
ганизација и сваког појединца.
План инвестиција у 1947 годи-
ни предвиђа обнављање, разви.
так и изградњу станбених
зграда, штолских, културних и
злравствено-социјалних уста-
нова, улица, градских зелених
повратина, водовода са канали.
зацијом, путева и тако даље.
То све значи подизање бтаго-
стања, животног стандарда њ
бољих услова живота радног
становништва Београда.

Добровољни рад грађана и
омладине доприноси бржем и
успешнијем остварењу  Инве-
стиционот плана, потстиче рад-
ни полет на радилиштима и
чини уштеду у материјалним
средствима — што све скупа
значи видан допринос татори-
ма за остваривање првог Пе-
тогтодишњег плана привредне
изградње наше земље.

м. М.

 

Конституисање рејонских народних одбора у Београду

и Градског народног одбора у Земуну

|рејонси Извршни народни
одбори створени су утоку

новембра месеца 1944 године,

Тада је било 14 рејонских на-

родних одбора и 3 месна одбо.

ра (на Чукарици, у Раковици и

Кошутњаку). Ови одбори су иза-

брани на масовним рејонским

конференцијама на

_

предлог

рејонских одбора

_

Народног

Фронта. Они су били привреме.
ни органи народне власти, што
се огледа пре свега, у самом
начину њиховог постаниф а и
по томе што су по својој струн-
тури и броју чланова били из-

вршни одбори а имали надле-
жност и народних одбора и из-
вршних одбора. Народни одбо-
ри нису имали све до данас

свој шири пленум, већ облик

извршног одбора, али са компе-
тенцијама и пленума и из-
вршног опбора, Рејонски одбори

су током времена трпели изме-
не, Месеца мефа 1945 године 14

рејонсних народних одбора све.

дено је на 7, а октобра 1945 у-
шао је у састав Београда и Зе-
мун са својим Градским народ-
ним одбором.
Изборима рејонских одбора и

Градског народног одбора у Бе.
ограду правно је довршена ор-
гтанизација народних власти од

"највиших до најнижих органа,
Рејонски народни одбори пре.

узели су функције нормалних
претставника народних власти

у својим рејонима, и тиме је за
рејонске извршне народне  од-
боре престала досадашња фунн-
ција. Наша народна власт тиме
улази у свој редовни ток.
Прво заседање рејонских на-

родних одбора и Градског од-
бора у Земуну одрнано је у
току прошле недеље, На овим

заседањима изабране су вери-
фФикационе комисије које су

провериле и потврдиле уверења
изабраних наронних одборнина,

Народни одборници су поломи.
ли заклетву.
На заседањима рејонских на_

родних "одбора донесени су,
после претреса у целости у
појединостимсф НОВИ посповници
за заседања рејонских одбора,
који су израђени на основу
Општег занона о народним од-
борима,

Претседнињци рејонских из.
вршних народних одбора подне.
ли су реферате о досадашњем
раду одбора и изложили задат-
ње који стоје пред рејонсвим
одборима у остварењу плана.
На заседањима су изабрани

и нови рејонсни извршни одбо-
ри и чланови пет сталних коми.
сија које се образују при ре-
јонсним одборима и то: ман-
датне комисје, комисије за при.
времени план и финансије, ко-
мисије за одлуке, комисије за

молбе и жалбе и комисије за

народне судије.
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аЗОРЕЉЕ..

У СВЕТЛОСТИ
ПЕТОГОДИШЊЕГ

ПЛАНА

19%9 
Нафта се у нашој земљи пре рата готово није ни произе

водила, Годишња производња нафте у 1939 години износила је
свега једну тону. Петогодишњим планом, који предвиђа буше.
ње нових бунара и подизање рафинерије, производња нафте по.
већаће се за 45.000%, тако да ће се у 1951 години произвести
450.000 тона нафте, док ће капацитет на крају 1951 године до-
стићи цифру од 500:000 тона сирове нафте.

 
Производња електричне енергије биће повећана за 395%

или од 1.100 милиона киловатчаса из 1939 године на 4.350 ми-
лиона киловатчасова у 1951 години. Велики број нових елек-
тричних централа осигураће погон нашој индустрији, саобраћа-
ју, рударству и пољопривреди. Масовна потрошња електричне
енергије од стране грађана и сељака биће повећана за 438% У
односу на 1939 годину. Наша села, градови и железнице биће у
1951 години снабдевени електричном енергијом.

4957.
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Мелиорацијом земљишта у току Петогодишњег плана до-
биће се 400:000 хектара нове обрадиве површине са које ће се
интензивнијим начином производње, повисити принос пољопри-
вредних производа. Пре рата на мелиорацији није чињено ни-
шта, а мочвара је-гутала из године у годину велике површине
обрадивеземље.

49399   
Петогодишњим планом повећаће се предратно стање сто-

ке. У 1951 имаћемо говеда за 16% више него пре рата, свиња
за 71%, оваца за 46%. Предузимањем мера за побољшање ква-
литета говеда повисиће се производња млека по крави за 200
литара. Принос вуне по овни биће повећан за 20% Производња

у #95 години 4,649.000 метричких центи. У 1951
години 350 ветеринарских амбуланти осигураће ефикасну борбу
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МАПАК зоо

| Пропусти при регистрацији локалних И

привредних предузећа
(ЈИзатноно питање др-

жавних привредних пре-
дузећа решено је доношењем
Основног закона о државним
привредним предузећима и њи-
хов дотадашњи рад саображен
је овим прописима,
Према члану првом, у циљу

организовања, искоришћавања
и развијања привредних снага

земље, задовољења потреба
народа и јачања државног
привредног сектора, држава
оснива привредна предузећа.
Државним привредним преду-
зећем сматра се само оно пре-
дузеће које је у искључивој
државној својини.
Сва та предузећа, природно,

уживају и пуну помоћ државе

и пружа им се широка могућ

ност да могу одговорити сво-
јим задацима, Али, сва држав-
на привредна предузећа, пре-
ма чл. 14 Основног закона, мо-
рају бити регистрована, како
предвиђа закон.

—

Предузеће
стиче својство правног лица и

право на рад уписом у реги“
стар државних

—

привредних
предузећа.
Пријаву за регистрацију, по

чл. 16, подноси директор пре-
дузећа. Исто тако директор

предузећа мора поднети прија“

ву о променама које настану
у току рада, а односе се на

промене фирме, предмета по-

словања. Пријава се подноси

У року од 15 дана од настале

промене, То исто предвиђа и

Правилник о регистрацији др“
жавних привредних предузећа.

С времена на време треба
скренути пажњу на законске

прописе. Закони у новој на

родној држави не укалупљују

наш живот; онн су директива
како треба радити јер су
стварни одраз наше друштвене

и економске стварности, Зако-

ни се пишу, како то каже
п.претседник Моша Пијаде,
народним  разумљивим јези-

ком; закони се не доносе само
за школоване људе, него за
најшире радничке и сељачке
масе, Наши закони су јасни,
прецизни и разумљиви за сва

ког грађанина наше земље. За
руководиоце државних при-
вредних предузећа и устано-

ва, по готову, морају бити

и јасни и разумљиви; у то не
може (бити никакве сумње.
Према томе, може се десити,
да се законски прописи не
спроводе само низ два разлога:
из недовољног залагања, не
ДОВОљЉНОТГ осећања одтоворно -

сти према послу или намерног

непоштовања и Кошења за-

конских прописа. Трећег нема

и не може бити,

_ Како, на пример, треба схва-

тити

_

неблаговремено

_

реги-

стровање државних привред-

них предузећа локалног знача-

ја, која за неколико месеца

после оснивања нису још увек

извршила потребну регистра-

цијуг Да не би било двоумље-

ња треба одмах извући прави“

лан закључак: по среди је не-

довољно залагање одговорних

руководилаца предузећа. Ина-

че, како се друкчије може ту"

мачити чињеница да Гранап,

односно предузећа која су из

њега произишла (Градско пре-

дузеће за колонијалну

_

робу,

Предузеће за воће и поврће,

Градско предузеће за масноће

и Градско предузеће за хлеб)

нису ни до данас извршила ре-

гистрацију, изко је поодавно

извршено разграничење и по“

дела посла» Изгледа нелој~

мљиво али је тачно да ви јед-

но од ових предузећа није ре“

гистровано. Међутим, то није

усамљен и једини случај. Не-

колико примера: нису _реги-

стрована предузећа: Градско

предузеће за хартију (раније

Сторкај; Градско  браварско“

лимаоско - инсталатерско пре-

дузеће; Гралско електричарско

предузеће; Градско стаклоре“

зачко предузеће; Градско сто-

ларско

_

предузеће;

_

Гралско

молепско • фарбарско предузе-

ће: Градско гипсерско - фа“
салско предузеће; Градско ке-

рамичарско ћрелузеће; Град“

ско молепрско - фарбарско пре-

дузеће »Дуга«; Градска инду
стрија цигле и црепа »Авала«;

Градска _инлустрија цигле и

црепа »Дунаве; Градско пре-

дузеће за израду предмета од
бетона и вештачког камена

»Морава«: Градско предузеће

за израду, гипса »Алабастер«;

Градска аутомеханичарска ра-

дионица и Гралска радионица
за израду масти за обућу и
свеће, |

Предузећа из надлежности
Управе комуналних предузећа
без јелнога сва су регистро“

вана, Грађевинска предузећа

су, такође, сва регистрована,
Најгоре стоји Управа градских

грађевинско - занатских пре“
дузећа, Скоро ни једно њено
предузеће, од укупно 12, није

регистровано,
Управа привредних преду-

зећа у Земуну стоји на при"

мерном месту; јер су скоро

сва њена предузећа на време
регистрована,

Па зашто остала привредна
предузећа локалног значаја
нису извршила регистрацију.
Разлози за такво стање углав-
ном су неоправдани; оправда-
ње постоји само у оним кон“
кретним случајевима кад Из-
вршни "одбор не потврди на
време правила, Свако преду-
зеће, према чл. 6 Основног за:
кона о државним привредним

предузећима, мора имати сво-
ја правила, у којима ће се
предвидети организација пре-
дузећа и целокупан начин по
словања. Дешава се, и то тако-
ђе треба нагласити да држав-
но привредно предузеће под
несе благовремено своја пра-
вила Извршном одбору на по-
тврду, а она се месецима чека.
Али, то су ретки, појединачни
случајеви; због тога ову при
медбу треба узети у обзир са-
мо У конкретном случају; она
се не може уопштити, Међу-
тим, У већини случајева, сама
предузећа не подносе прави
ла и остала потребна докумен-
та на време; са подношењем
докумената за регистрацију
неоправдано се закашњава, о"

дуговлачи; прелази се неодго-

ворно преко законских рокова.

Предузећа која су основана
пре доношења Основног зако-
на 0 привредним државним
предузећима имају више те-
шкоћа, јер не располажу по-
требним подацима, Али не иде
боље ни са новооснованим
предузећима. М она, исто као
предузећа основана пре доно-
шењу закона, не придржавају
се законских рокова. Најблаже
речено, посреди је обична не-
марност, И стара и новоосно-
вана привредна предузећа не
врше довољно експедитивио

своју дужност; обично чекају
на опомене, на ургирање ад“
министративно ~ оперативних
руководилаца.

Поред неблаговремене реги-
страције постоји још једна не-

дозвољена појава: предузећа
не достављају на време сваку
промену. Директор предузећа
(види члан 7 Основног закона
о државним привредним пре-
дузећима) дужан је поднети
пријаву и о променама које

настају у току рада, а односе

се на: висину основних одно-
сно обртних средстава, фирму,
предмет пословања, админи

водиоца, седиште,

вање фирме и ликвидацију

предузећа. Пријава се подно-

си у року од 15 дана од наста.
ле промене,

Одговорни
читају довољно закон. Отуда

се може десити да подносе
пријаве и прилоге које сами

оверавају а не административ-
но · оперативни руководилац,
како је то Законом предвиђе
но. (Члан 5 Правилника о ре
гистрацији државних привред-
них предузећа),

Регистрација је врло важан
моменат У организацији и по-

стављању једног предузећа;
регистрација није исто што и
протоколација по старим за-
конима, У регистар државних
привредних предузећа уносе
се сви потребни елементи из
којих се може видети права
слика рада једног привредног
предузећа, Поред тога, тек У
писом у регистар привредно
предузеће постаје правно ли-
це и може правно пословати;
дотада оно је фактички иле-
гално и, узев строго по зако-

руководиоци. не

· касно

| дозволити

ну, не може склапати никакве

уговоре нити предузимати по:
слове. Последице од таквог
рада могу бити разног карак-
тера, Може се, конкретно ре
чено, десити једном таквом
предузећу да дође у положај
да му је неопходно потребан
кредит.

Придржавајући се стриктно
законских прописа кредитна
установа не може му одредити
потребан кредит; самим тим

оно може доћи у врло тежак,
ако не и безизлазан пословни
положај. Привредна предузе-

· ћа морају о свему томе водити
„стративно = оперативног руко- “

филијале,::

огранке, помоћне уређаје, пра- ·
" вила, овлашћење на потписи- ·

рачуна и не дозволити да дођу

у такву ситуацију.

Остварење Петогодитњег
плана захтева пуну радну ди-
сциплину и самопрегорно зала-
гање у извршавању поставље-
них задатака,  Петогодишњи
план је поставио

_

пред све
трудбенике, и намештенике, а

"то важи и за одговорне руко-

водиоце, да најсавесније врше

своју дужност, да кроз залага

ње и прилежност на послу на

коме се налазе допринесу

планској изградњи земље.

Државна привредна преду.

зећа морају служити као обра-

зац систематског планског ра-

да, а то, у првом реду, важи за

одговорне

_

руководиоце чија

је основна дужност да се ста“

рају за благовремено изврша.

вање задатака. Неблаговреме“

на регистрација државних при-

вредних предузећа је грешка

која се мора на време и ефи-

исправити. У планској
изградњи земље не може и не

сме бити речи о недовољном

залагању, а још мање се може
немарност и неод

говориост према послу.

М. МИЛОШЕВИЋ

 

Раб са својом луком

 

   
ГДЕ ДА ПРОВЕДЕМО ГОДИШЊИ ОД МОРР

 

ОСТРВО РАБ
Р аб је главни град на исто-

именом острву. Недалеко

од обале, сачуван од оштрије

климе планинским масивом Ве-

лебита, Раб има најумеренију

средоземну климу од јадран-

ских острва, То је и условило

сву богату разноврсност про-

извода, почев од шиенице до

најбољих пасмина јагањаца,

Раб је типичан приморски

: традић са остацима старих зи-

дина. Он има модерно уређе-

но морско купалиште, Његове

“плаже као и плаже Лопара —

летовалишта на северној стра-

ни острва са најлешпом пла-

жом на Јадрану, одликују се

кристално чистим

_

морем, са

песком као прах, боровим шу-

мама и реским ваздухом пу-

ним озона. Море крај Раба по.

ред своје модро-плаветне боје,

створило је на обали острва

низ увала разне величине. У

морској води купач често ви-

ди разне морске звезде, спу-

жве, а где је дубље и корале.

Све су те увале погодна места

за излете. Бити на Рабу месец

 

савремено уређеним гра-
довима зеленило заузима

веома значајно место. Тежња

је да се у самом граду створе
што веће парковске

_

површи-

не, а у његовој ближој и да-

љој околини што веће повр-

шине шума, јер зеленило ве-
ликих градова игра значајну
улогу у освежавању духовних
и физичких аната становни=

штва.

У погледу унутрашњих И

спољних

_

зелених

_

површина,
паркова и шума, Београд је

далеко заостао иза модерно у-
ређених европских градова, а
нарочито иза прадова Совјет.
ског Савеза, где се техника

заодевања градова зеленилом

претворила у читаву научну

грану,
За оскудност у зеленилу Бео-

трад има да захвали анархич-
ном и непланском изграђивању
између два светска рата. Ка
питалистичко схватање о не-

прикосновености права приват-
не својине учинило је да суу
Београду изграђивани читави
блокови и квартови кућа скоро
без икаквих зелених површи~

на. Изградња је диктирана
профитерским интересима вла-
сника земљишта, а никако ин-
тересима широких народних
маса, односно интересима ле-
поте пн вдравља града.

светски рат је учинид
да Београд још више осирома«
ши у зеленилу. Поред уништа-
вања паркова, дрвореда и трав-
њака у самом граду, посечене
су и скоро све шуме у његовој
ближој и даљој околини, По-
следице таквог стања се огле-
дају у врло рђавим хигијен-
ским и климатским приликама
грала, у тешкоћама урбани-
стичког решавања, у доста те-
шкој, сивој слици града.
У тежњи да се отклоне по-

стојеће неповољне климатске,
хигијенске и урбанистичке те.
шкоће, као и да се'трад улеп.-
ша, наролна власт одмах по-
сле ослобођења прилази про-
блему пошумљавања околине
Београда најозбиљније. Задат-
ке пошумљавања узима непо.
средно на себе Министарство
шумарства Народне Републике
Србије, које почетком ове го.
дине оснива специјалну Упра-
ву шумског појада. Ова Упра-
ва је, узпомоћ најбољих струч-
њака Министарства шумар.
ства, саветујући се са Урба-
вистичким институтом и Отсе.
ком за паркове ИНО-а Бео-
града, разрадила Петогодишњи
план пошумљавања ближе и
даље околине града. о
Према овом плану треба У

року од 5 година пошумити
најмање 50 од сто целе повр=
шине за'пошумљавање, Сва.
ке године се пр а поту-
мљавање око 300 хектара голе-
ти и обнова шума из постоје“

ПОШУМЉАВАЊЕ ОКОЛИНЕ БЕОГРА ДА

У току прве Петолетке око Београда ће се пошумнти

преко три хиљаде хектара земље
ћих шикара, такође на повр-
шини од око 300 хектара, што
значи — укупна површина го-
лети и шикаре, која ће бити

претворена у шуму, износиће
годишње око 600 хектара, а на

крају петољетке 3000 хектара.

Даље се према овом плану
предвиђају

_

пошумљавања У
ближој и даљој околини града,

У ближој околини треба да се
подиже та. ужи шумски појас

који почиње код Аде Хује ви.

ше панчевачког моста и у ви-
ду круга обухвата Београд У

висини Топчидера и Кошутња-

ка избијајући на Аду Циганли
ду и прелазећи у Срем где о-
бухвата Земун, а затим у Ба-
нат где обухвата пројектова-

но индустриско насеље. Ду-

бина овог појаса треба да из-
носи просечно око 5 км. Овај

појас ће бити повезан са пар-

ковима на ивици града, дрво-
релима, мањим пошумљеним
поврттинама, воћњацима итд.
а поред тога биће са прадом

везан погодним комуникација-

ма, На тај начин он треба да
одигра улогу излетишта буду-
ћег Београда,

Потшумљавањем даље околи.

иде низ Дунав с једне и дру-
ге стране обухватајући све ду.
навске аде до Грочанске. О.
датле, у висини Авале, идеу

делимично искиданим комплек-
сима полукружно преко др-
жавних шума, Рушањске шуме

 

и Липовице на Дубоко, Овај је
појас просечно удаљен од гра-
да око 20 км, и имао би изра-
зито шумски карактер, а слу-
жио би за одмаралишта, дечи-
ја опоравилишта итд.

Најзад Петогодишњим пла-

вом  пошумљавања околине

Београда предвиђено је да се
обнове и упропашћене шуме
на оближњим планинама, као
што су Фрушка Гора, Космај,
Венчац и Букуља и остале, у
којима треба да се израде ту-
ристички путеви им стазе ради
што лакше приступачности.

За извршење петогодишњег
програма радова биће потреб-
но да се производи сваке го-
дине 3—4 милиона шумских
садница. У ту сврху основан је
у Топчидеру велик, најмодер-
није уређен шумски расадник
површине од око 9 хектара и
са годтињим капацитетом од
преко 4 милиона садница, У 0.
вом расаднику ће се произво-
дити поред шумских садница
и парковско дрвеће и тибље.

Мако је пошумљавање овако
велике површине за кратко
време које је предвиђено врло
обиман посао, оно се може уз

добру организацију ин правил-
но искоришћавање добровољ-
не радне снаге са лакоћом о-
стварити. То је показала про-
тла година када се уз помоћ
масовних народних _организа-
ција Београда и околине, под
најтежим околностима, успело
да пошуми преко. 200 хектара.

Зелени појас Београда, који се по плану подиже. У току прве
Петолетке пошумиће се око 3000 хектара

У овој години расадник ће
избацити око 3 милиона шум-
ских садница. На тај начин 0о-
могућиће се да се на јесен на»
стави са пошумљавањима и по
шуми садницама најмање око
200 хектара. Порел тога пошу-
миће се даљих 100 хектара се-

твом семена шумског дрвећа.

Најзад, у јесен 1947 џ на про-
леће 1948 године предузеће се
потребне шумско-културне ме.
ре за обнову упропашћетих
штума на површини од најма-
ње 300 хектара. На тај начин
извршиће се у потпупости плоп
пошумљавања за ову годину.

Међутим, да би се овај план
у потпуности остварио биће
потребно да се на њему. нај-
живље ангажују народне масе

Београда и околине. У том ци,
љу потребно је да руководства
народних организација стално
указују масама на потребу по-
шумљавања, да их већ сада за
ове радове организују, да У
њима буде љубав и смисао за
лепоту шуме итд. Конкретно
ће на пример моћи већ сала,
па све до зиме, да се ради на
скупљању семена шумског др-
већа за сетву у расаднику и
на терену. Овде нарочито ве-
лику помоћ могу да укажу 0-
младинске и пионирске орга-
визације.

Најзад по питању пошумља-
вања треба указати на још је-
дан важан задатак народних
организација. Београда и обли-
жњих села. То је задатак чува-
ња и заштите пошумљених по-
вршина, Тако, на пример, град-
ске организације треба да ути.
чу да се не кида шибље, гране
дрвећа и не оштећују млала
стабла. Прошле зиме је од
стране скијача нанета прилична
штета површинама које су би-
ле јесенас пошумљене. Да се
у будуће не би дешавала слич-
на. оштећења, потребно је да
народне ортанизације узму на
себе дужност обавештавања
излетника и фискултурника о
пошумљеним површинамаси о

штетама које ненамерно нано-
се. Пошто се знатан део повр-
шина пошумљених ити које ће
се пошумити налазе на домаку
стоке, потребно је да сеоске
масовне организације такође
раде на обавештавању својих
мештана о штети коју на по.
шумљеним површинама

|

нано-
си испаша, У случајевима пада
се утврди да се оштећења
младих култура врше свесно,
или можда чак и злонамерно,
треба против криваца енергич.
но иступити. Према томе извр-
шење плана пошумљавања око-
лине Београла зависи колико
од самог пошумљавања, то-
лико и од заштите подилнутих
култура.

Инж, Р, ЂЕКИЋ

дана, значи месец дана сваког

дана ићи на друго место на

злет. Та његова разноврсност

створила му је убрзо репута,

цију елитног купалишта на Ја.

драну. Барбат, романтична у.

вала ниже од Раба, Мартови-

це, место са добрим примор-

стим специјалитетима, Кристи.

фор н фјорд Завратнице са.
чињавају најомиљенија места

за излет.
Мале приморске куће на 6.

току Рабу претворене у укусне

пансионе широм су

–

отворене

за радни свет свих наших

публика.
Зато треба

Раб.
Младен ГАВРИЋ

посетити

–

оток

 

На Авали

и у Кошутњаку

београдски радници мо-

ћи ће се пријатно од-

морити

а би радницима и наме

штеницима недељом омо-“

гућило одлазак ван града У

природу, Месно синдикално

веће, у току овога лета, има

намеру да организује већи

број излета у даљу и ближу

околину Београда. У свом пла“

ту Месно синдикално веће као

бновни циљ поставило је ла.

се у овим излетима обухвати

што већи број радника.

За сада постоје углавном Два

места у ближој околини Бед-

грала које ће радници и наме

штеници користити за свој ће

дељни одмор. То су Авала

Кошутњак, Меспо синдикално

веће тражило је и већ добило

од Фискултурног савеза Срби-

је планинску кућу на АВАЛИ,

Да би овај дом могао да при.

ми још већи број радника, не“

го што је то било до сада, кра-

јем маја месеца отпочеће се са

радовима око реновирања, Је-

дна купола, која је  потљуно

дотрајала, срушиће се и на ње

ном месту изградиће се нова И

већа, Дом ће располагати са

око 100 до 200 кревета у КО

јима ће моћи да преноће из

летници, који долазе већ у су

боту по подне. Пошто за сада

још нема могућности да се У

дому спрема и храна, то ће

излетници морати храну да по

несу од куће. Око дома, #

празном простору, направиће

се пољски столови са клупе

ма, а један део простора који

ће се бетонирати послужиће

као место за играње. Нешто

даље изградиће се мањи фис
културни терен. .
Што се тиче транспорта 2"

летника, он ће се и даље и

шити ВОЗОМ и „Путниковим

аутобусима. Међутим, било

потребно да управе предуз а

дозволе да се њиховим камио“

нима користе радници. и

шкове за бензин и плату

шофера, сносиће наравно УУ"
тав колектив који одлази

излет.
Поред овога излетишта на

МеАвали, у току ове године
сно синдикално веће отпочеће

са изградњом излетничке КУ е

у Кошутњаку. Ту ће се, као
на Авали, направити велик!

бетонски плато за игру; Стол
ви са клупама за ручавање У
мали _фискултурни терен.

дому ће се пролавати углавном

млечни производи. Сама пак

зграда, служиће само за сме
штај излетника у случају 86
времена, 1

На оба ова места, и #21.

валу и у Кошутњак, ићи је

се сваке недеље, Међутим. "
ред ових сталних излетничку
места, Месно синдикално 867

чма намеру да организује нам

те и у даљу околину Беогрр:
Као у Врдник, Сремске Ме
ловце, Аранђеловањ, Сланк

мен ИТД.
На тај

лета, радници и
из Београда одлазиће Н 4
те организовано и на ве а

премљена места О корисного
ових излета не треба МЕО
говорити, Поред освежење

разоноде у природи, они за
дати нове снаге У напоримаа.
остварење Петогодишњег 7
на, Е

а
начин, у току оца

намештен!
а изле



  

једно од најважнијих пита-
ња у нашој ратом опусво-

шеној земљи, са народима из-
нуреним многобројним патња-
ма и недовољном исхраном, је-
сте питање правилне исхране.

Индустријализација и елек-
трификанија наше земље тра-
жи све већи број радника за
колективни рад, тако да је пи-
тање колективне исхране до-

било код нас прворазредни
значај, с
Унутар питања колективне

исхране, исхрана деце у домо-
вима чини посебно поглавље.
Специјалност дечијег узраста,
специјалност положаја детета
у дому налаже ла се овом ни-
тању посвети особита пажња.

„Деца су у дечијем дому У
погледу исхране више изолова-
на него икоја група која се
храни у колективу, изузевши
овде једино дужа путовања на
мору, експедиције и слично.
Деца немају као опрасли шла~
ту 'или другу могућност да ва-
мире своје индивидуалне жеље.

Ока су у потпуности, упућена
та јеловник дома, Јасно је да
"тај јеловник мора да садржи
све састојке хране који су ле-

тету потребни. Да би се нео

процес промене материја мо-

тао нормално одвијати, да би
жетету још остало довољно е-

вергије за раштење, учење и
тако живо кретање, потребно
једетету не само довољно хра~

не по калоричној вредности,
него јЕ исто тако потребно да

поједини саставни делови хра-
не буду у исхрани заступље-
ни у таквоме односу, како од-
говара наведеним потребама и

функцијама дечијег организма.
"Наука је установила која се

ткива и органи у телу троше

и у којој мери код разних

функција у телу одраслих и

лепе. Тако је установљено да.

се једна шестина целокупне

скалориске вредности

_

дечије

хране мора састојати од бе-

ланчевине која је деци потреб.

на за рашћење, од које једна

половина мора бити животињ-

' ског порекла. Драгоцени но-

силац уз месо а јаје је сир, ко-

ја је сразмерно много јевтини-

ти од јаја, садржи веће коли

чине важних минералних соли,

_ уколико је мастан и довољно

витамина.

Због живог кретатња, деца

морају добити доста угљених

хидрата, а особито довољно

тлећера. За дечији арганизам

превелико је оптерећење ако

он све угљене хидрате добија

у виду цереалија но сл, које

носе са собом велики терет У

целулози. Воће је деци, као

носилац витамина, безусловно

потребно, али као носилац ше-~

ћера игра улогу само слатко

воће, као смокве, грожђе и сл.

Без довољно млека и поврћа.

не би се могао саставити де

чији јеловник који би одгова-

рао свим захтевима.
Као нарочито отежавајући

фактор исхране деце у домо-

вима долази и та специфична

околност да живот у дому не

траје недеље и месеце, као бо-

равак у болници или летова

лишту, није прекинут раслу“

стом као 'исхрана у ђачкој ку-

хињи или интернату, није 0-

граничен роком служења као

у војсци или у другим радним

колективима, који трају дужи

временски период, него тај бо.

равак у дому, у тој изоловано -

сти, обухвата цело детињство

те деце. ДА.
Трећа специјална околност,

због које је потребно на ту

децу обратити нарочиту па-

жњу је та, што судецау доба

кад још није створен имунитет

против инфекциозних болести,

у дечијем дому много више

извргнута инфекцији него 0-

стала деца, која се састају У

школи или на улици на неко“

лико часова дневно. Уношење

инфекције у дом не може се

спречити код деце која иду У

заједничку школу са градском

децом, као што се практично

не може спречити да те клице

уноси особље које већином

стањује ван дома, Тако унетој

инфекцији у дому, деца су У

највећој мери извргнута, и са

мо велика пажња и нега обез-

беђује да такав дом није под

сталним карантином, да сваки

грип или ангина не захвати

истодобно целе групе деце.

Такве масовне инфекције код

· деце У домовима, највећим де-

лом исцрпене гладовањем и

патњама кроз четири

_

године

рата, не би се дале избећи да

није правилна исхрана У до“
мовима већ учинила своје. Хра-

на, богата витаминима, живо-

тињским

с

беланчевинама која

салржи доста минералних соли

особито калцијума и фосфора,

јача у великој мери отпорност

депе против инфекциозних бо“

лести.
Специјални положај деце У

. дечијим домовима у погледу

исхране карактеризован је да-

кле: а) условима колективне

исхране дечијег узраста; в)
опецијалним поло “ изоло-
ваности деце у погледу исхра-
не; г) дуготрајношћу и беспре-
кидношћу тога периода исхра-
не кроз све детињство; д) спе-
цијалним условима веће угро-
жености од инфекција.

от тога су народне власти
посветиле пуну пажњу тим
питањима и поставиле исхрану
у дечијим домовима на науч-
ним темељима, Исто тако на~
родне власти су одобриле ма-
теријајна срепства, која дозво-
љавају утрошак хране по гор-
њим начелима,
Руководиоцима и особљу у

дому дате су у том погледу
јасне директиве. На њима је
сада да воде о томе рачуна ка-
ко-би се расположива средства
исцрпно, али уједно рационал-
но, користила по датим упут-
ствима. Често се још наилази
на неразумевање, на несхвата-
ње одговорности и важности
тога питања код оних другова
који су дужни да га на тере=

ну реше, Тим питањима треба у
да се позабави целокупно осо~
бље, јер засецају у сваку гра-
ву рада у дому. То доказују
ови примери недостатака у ис
храни у дечијам домовима.

У неким домовима се стално
кува чорбаста храна, којом се
деца брзо засите, те тако ви-
ше немају потребе за другим
јелом, које је међутим, у та-
блицама предвиђено. Често. се
друго јело не справља због

· недовољног броја посуђа у до-

му, нако би се са мало снала~
жљивости то питање могло 'ре-
ти,

У неким домовима јон увек
се чисти кромпир и поврће дан
пре употребе, стављајући га

преко ноћи у воду у којој ће

астати највећи део витамина.

Исто се тако греши када се ба-
нају горњи тамни листови. ку~

пуса и зелене салате, листови

келерабе који садрже много
више витамина него светлији
унутарњи љистови или главице.
Кувањем без поклопца и ста-
јањем готовог јела уништавају
се витамини и тиме смањује
вредност хране. Такво трети-
рање намирница нерационално
је а губици који тиме настају
не могу се деци у домовима

ничим надокнадити,

Многи домови нисунабавили
за зимнипу доста мркве, иако
је иста била у великој коли-

чини на тржишту у време ка-

да се већ добро знало како је
слабо родио кромпир. Мркве

су могле у дечијим домовима

прилично да замене кромпир
по садржају у витаминима, до-

некље и по калоричној вредно-

сти и по цени коштања као и

но применљивости, Унрин сир,

 

схрана у дечјим дом
који је ове зиме могао у вели-
кој мери надокнадити недоста-

так у јајима, искоришћен је у
неким домовима премало, Че-
сто се опажа незалагање код
васпитача да навикну децу на
нов начин кувања јела или на
јела на која деца нису навикла
раније, Тако се у једном, дому
мрква прима као најпожељни

је јело, док је у другом дому
деца истог састава и узраста
одбијају. и

М на естетски изглед хране
треба обратити више пажње,
јер начин како се јело пред
децу износи много доприноси

да јело буде примамљиво, те
се тако и боље искоришћава.
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пе иПРЕ дана

Са мало више сналажљиво“
сти и залагања, проучавањем и:

удубљивањем у дата упутства,
решавањем питања замене по-
јединих животних намирница
којих у одређеном временском
периоду нема другим намирни-
цама које им могу послужити
као еквивалент, не губећи при.
томе из вида ни економски мо-
'менат, може се исхрана У до-
мовима занста подићи и стал-
но одржати на жељеној виси-

ни. На тај начин оствариће се
важни услови да деца у тим
домовима постану здрави плу

новредни грађани друштва, ко-

је»их: саетолико љубави одгаја.
Јулија КРАУС

Пионири на одмору

заливе.

Дечји диспанзер центар здравствене заштите

одојчади и мале деце |

установа

_

дечје
здравствене

с

заштите је

дечји диспанзер, пошто се на

њему заснива скоро цела здрав-

ствена заштита одојчади и мале

деце. Задатак дечјег диспанзера

је борба шротив смртности и

боловања одојчади и мале деце.

Према статистичним подацима

установљено је ла за време де-

тињства највећи број смртних

случајева паца.на прву годину

старости, док је смртност мале

деце мањф а најмања за вре-

ме шнопског лоба. Ако се смрт-

ност одојчади у Београду пре
рата "упореди са смртношћу

других група ло добу старости,
онда се констатује да је своро

исти број деце умирао у првој
години живота колико је умира-

ло лица од 60 до крајњих гра.

ница староци,

Резултат рада дечјих диснан-

зера очито доказује да је ова

медицинска установа једна од

најважнијих у сузбијању смрт.

ности одојчади. Упоређивањем

кретања смртности у градовима

сповна

"и срезовима спичне  социјално-
екокомске структуре установило

се да се за одређени период

времена смртност одојчади сма-

њила за 3 до 15%тамо где је

радио дечји диспанзер, док се
смртност одојчади уопште није

смањила у оним местима тле

није деловата ова тако вашна

установа.

Извршни народни одбор гра-
ла Београда поклања велику

својој територији, У 195 годи-
ни располатао је ИНО света са
четири овашве установе. У тону

тодине организовани су,

према плансни постављеним 3а-

дацима, дечји диспанзери У

свим рејонима Београда; тако

ла данас девет дечјих диспан.

зера прима одојчал и малу де,
иу пошто рејон располаже

са две установе; на Сењпну и

исхраце уопште, 6) условима +,заЧунрфиша2

Дечји диспанзер има ове

службе: 4

а) Попивлинину за лечење 60о-
лесне деце која прима сваког

радног дана пре подне на ле.

чење болесну одојчад и децу

до 7 година старости; Р
6) Саветовапиште за опојчад

и малу децу које прима два

пута недељно после подне на

преглед н саветовање здраву

децу;

в) Мпечну кухињу хоја издаје
спремљено млеко за одојчад ре.

јона на основу ненарског про.

лисср '
г) теренску службу

с

сестара
посетиља које, према упутству

дечјег лекара, врше посете по

нућама одојчади и мале деце

рејона. |
Вакан део'рацстцечјет диспан-

зера је и здравствено просвећи-

звање родитеља и грађанства

путем предавања и кратних те-

чајева које дисланзер оргави~

зује путем тесне сарадње са

масовним организацијама 'рејо-
на, а нарочито АФТЕ-ом.

Дечји диспанзер одржава ве
зу са саветовалиштем за трудне

жене, породилиштима, матича-

рем рејонсф свим спенијатистич«
вим попинлиникама и лаборато,

ријумима, дечјим бопницама и

печилиштима, школским поли-

клиникама, јаслама, обданишти-

ма и дечјим домовима. Тако је

дечји, диспанзер заиста ментар

здравствене заштите мале деце

свота рејона...
Грађани Београда упознати

су се већ са овим установама»

родитењи су свесни њиховог
значаја, 0 чему очито, говори
број деце која се напсзо под
заштитом ових установа, У 1946

тодини било је уписано 9.143
детета и извршена су 45.855
прегледа и саветовања. Ипак
је циљ дечјих диспанзера да

обухвати сву малу децу свога

рејона и да им пружа пуну

- здравствену заштиту путем ме-

совапаедоввана од болести жао

| вих дечјих установа. Но,

и лечења 7 случају болести.
Ово се може постићи уз помоћ
масовних организација које ће
сваку неупућену мајку са ма-
пим дететом упутити у рејонско

саветовапиште за одојчад и ма-

лу децу.

Народна власт је омогућила
пуну здравствену заштиту на-
ших најмањих грађана преко о-|.

по-
требно је да та брига постане
брита свих грађана, да сваки
грађанин и грађанка поклања
пуну пашњу нашем детету, нај.
већем; блату наше друштвене
заједнице. Дужност је сваког
појединца наше заједнице да
мисли о томе како би помогао
ла се сва дема развију правил.

но и да постану снажни и здра-
зи чнанови друштва пуни ми-
вотне радости. Стота је потреб-

но да се прихвати свесрдно јед-
на од парола дечје недеље

„Мајне посетите са вашим де.
тетом ваше рејонско саветова-
лиште за одојчад и малу децу“,
које ће мајну упутити и помоћи
како да подигне здраво и сна-
жно дете.

:ДрМаријаКАЈИЋ
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привреде РЈ
поставља као један од најва-

жанијих задатака стварање и
уздизање стручних кадрова.
Само довољан број добрих

стручњака и квалификованих

радника, који су потпуно упо-
знали. своје машине, само ка-
дрови који поред технолошких
пропеса у производњи позна-
ју и способни су да искористе.
потпуно све наше изворе си-

ровина, природну енергију и
наша постројења, само такви
људи, моћи ће потпуно и на
време да изврше наш највећи

садашњи задатак — Петогоди-
шњи план. -

Кад је питање кадрова тако

важно питање, онда је разу-
мљиво што народна власт, Је-

динствени синдикати и при-

вредна предузећа обраћају та-
ко велику пажњу ученицима и
учењу у привреди, као једном
од начина за остварење струч-
не радне снаге,

Треба само упоредити поло-
жај ученика у привреди у бив-
шој Југославији са стручним
и идеолошким уздизањем У
нашој нарадној држави, па у-

видети да је учење у привре-
ди изванредно важан извор

стручне радне снаге и да уче-
ње струке није више ствар по-

слодаваца - капиталиста, већ

ствар народне привреде, при.
вредних предузећа.

Само неколико одредаба За-
кона о ученицима у привреди
показује како се из основа

променио положај ученика код
нас и како се он разликује од
положаја ученика у бившој Ју-
гославији. Например, пре рата
радно време ученика. било је

неограничено. Они су за сво-
га послодавца радили и по 16
часова дневно, а зато су доби-
јали батине, спавали у мага-

цинима или на тезгама у ради
оници и хранили се оним што
претекне од њихових послода-
ваца, Данас је радно време у-
ченика ограничено на 6 часова

практичног рада и на 2 часа у-
чења у школи. Ученик за свој
рад. добија плату, а предузеће

плаћа и време које ученик про
води у школи. Мародна власт
се брине и помаже сиромашне

"ученике. У овој години за ис-
храну тих ученика обезбеђена
су материјална средства, поред
веће количине текстила, која

је бесплатно додељена, Око
925%, од укупног броја учени-
ка у привреди у Беотраду, а
то су углавном ученици из у-

вутрашњости или они који не-

мају родитеље, смештено је У

домовима ученика у Београду,
у којима добијају стан и хра-
ну, одећу и обућу и, под над“
заром васпитача, спремају се

да буду носиоци привредног
полета код нас.

Пре рата ученик је код сво-
га послодавца радио све само
не своју струку. Он је цепао
дрва, чистио послодавцу и ње-
говој породици дипеле, чувао
им децу, а најмање се бавио У-

чењем своје струке. Тако су

ученици

с

васпитавани да буду
послушни своме мајстору, од-
вајани су од своје класе и, на-
равно, нису ни могли да поста

ну мајстори свога заната, Ве-

лика предузећа нису ни има-

ла ученике, Велика предузећа
била су у рукама капиталиста,

а њима није ишло у рачун да
имају ученике, јер су имали
могућности да у својим преду“
зећима  запосљавају децу од
10—13 година као неквалифи-

коване раднике, које су могли
потпуно да искоришћавају. Да-
нас ученик не сме да ради ни-
шта друго, сем да учи своју

струку. То му омогућава За-
Кон о ученицима у привреди,
који по своме карактеру у све-

му одговара измењеним усло- ·
вима у нашој земљи. Државни
сектор привреде, социјалистич-

ки по своме карактеру, велику
пажњу обраћа уздизању уче-

ника у привреди. То се види

и по томе, што предузећа која
имају за то услове (а у току
Петогодишњег плана имаће та-
кве услове) стварају нарочите

! радионице за ученике. Утамо

вим радионицама квалиф у
ви радници преносе своје 5
ње на млађе другове. Сваки у-
ченик има своју машину о ко“
јој се брине и брижљиво је.
ува, На тај начин код учени-

ка се ствара љубав према ма-
шини и алату, он се учи рад-

ној дистиплини и ту већ не-
посредно учествује у прои-

зводњи и помаже да се тлзн

испуни и премаши. У таквим
радионинама ученици се серуч

во ни илеолошки уздижу И

спремају се да заузму руково~

дећа места у нашој привреди. |

Пре рата школовање је би
ло последња“'брига властодр-

жапа. Школе за ученике ради~

ле су увече, а у школу се иштку

једанпут или двапут недељно.

Ученици су долазили после 10
до 12 часова рада и, пошто су

били уморни, спавати су на
клупама за време предавања.
Они нису имади књига ни учи-

ла, а наставници су предавали

само зато да би добили своје

хонораре. Данас, само у Бео-
граду, има 13 школа за учени

ке у привреди које су снабде-

вене училима и у којима пре.

дају најбољи наставници и струч

њаци. Школовање ученика вр-

ши се у оквиру осмочасовног
радног времена, а предузећа

плаћају ученику време које оп

проводи у школи. Предузећа

су одговорна да њихови уче-

ници редовно похађају школу

и да добро уче, како би се што

тре оспособили за квалифико-

ване раднике. Народна власт

полаже велику пажњу школо~

вању ученика у привреди. Само
У овој години одређено је за
издржавање стручних школа У
Београду 12,000:000 динара (пре
ма 6,000.000 дин, у 1946 год. и

1,000.000 динара у 1939 години):

Данас школе за ученике у при-

вреди раде свакодневно, а ни
во наставе раван је нивоу на-

ставе у средњим школама, Шо
је најважније, ученици у при“

вреди после завршене стручне

школе имају могућност да иду,
у средње школе и на ге
те и да постану високо квалжи“
фиковани стручњаци. 4

Најзад, перспектива развитка

ваше привреде је индустријаљи
зација и електрификација. Ра-
ма је потребно много стручних.
калрова. Баш ради тога, да би
се испунио план, да би се по-

дигле нове фабрике, да би се
повећала производња и побољ
шали животни услови ратних
маса и читавог нашег народа,
потребно је изванредно појача-

ти прилив омладине на учење
струке. Не само то. Код изве-
сних струка треба њихов се~

зонски карактер заменити стал-
ним учењем (грађевинарство),
а га извесне струке ученици тре
ба да имају школску претспре-

му (графичари, низ струка ме>

талне индустрије). То све гово-

"ри да на учење струка треба

да иду најбољи омладинци и
да је погрешно схватање ро-
житеља да ученици треба да

буду само они омладинци
који не могу да уче гимназију.
На учење струка треба сем
најбоље сеоске омладине сла-
ти ученике са свршеном про-
гимназијом, са малом матуром,
па и са више разреда гимтази-
је. Најбољи ђаци и најдисци-
плинованији омладинци најбо-
ље ће да овладају својом стру-
ком, јер нама не само да је по-
требно много кадрова, већ да
добијемо добре кадрове и да
их добијемо што пре. Треба

разбити страх код родитеља
да у фабрике иду само деца
без родитеља и они који не мо~

· ту ништа друго да раде.

Само ово неколико одредаба
из закона о ученицима у при
вреди и сва брига коју данас
народна власт, синдикати и
предузећа показују за ученике,
говори о томе колико је важ-
но да се што више омладине
да на учење струке, и да на
учење струка и у наша преду-
зећа треба дати најбољу омла-
дину. ,

Влада СИМОНОВ

Отворена је дечја Конфекција АФЖ»а

У врло лепом и пријатном

декору отворена је ових
дана дечја конфекцијаАФЖ-а
„Наше дете“ у К Михаило-
вој улици број 28.
Све ствари које се налазе У

конфекцији израђене су у цен.
тралној, радионици _АФЖ-а, а
један део радиле су УЗ нагрја-

ду активисткиње по својим ку-
ћама. | ·
Конфекпи; „Наше дете“

снабдевена је свим потребним
стварима за новорођенчад и
„левудатепадина, .

„НАШЕ ДЕТЕ“

__ Поред овог одељења кон-
фекције налази се пројекциона
сала, где ће се давати поучни
·филмови из хигијене и неге
деце. Стручно лице даваће са-
вете како женама које очеку-
ЈУ бебе тако и младим мајка-
ма.
АФЖ не мисли да се задр-

жи само на овој централној
продавници. Припрема се отва-
рање низа филијала по пери-
ферији рада и радничким на-

_ сељима, како би све мајке

; Беотрада могле лакше д бр-
Зеу ње ~ ои,= ~ .

сже доћи до потребвих дечјих,
уствари. У пројекту је да убу“
дуће искључиву продају дечјих
ствари има дечја конфекција
'АФЖ-а, која ће свакако мноч
го рационалније и- практични-

Це искористити добијени мате-
ријал за израду, него ма које
друге продавнице,
Конфекција је снабдевена

робом у довољној количини.
Засад се расположива роба из-
даје на тачкице уз дечје карте

«тено-приступачним ценама,
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__УДАРЕНН__ ТЕМЕЉИ
ЗА ФИЛМСКИ ГРАД

биоскопима
се вели-

ки, број страних филмова а —

Е

_ ЊЕ

У КОШУТЊАКУ (9

. производњу филмова.“

 

| ;

ЕНа

та и“ нам га

града у пуном су јеку

Радови на изградњи филмског

београдским

пре рата давао

ниједан наш. Запад нам је

слао своје продукте разноразне

вредности и тенденције, а од

нас узимао увек добре паре,
Само две године после осло-

бођења са биоскопског платна

чуле су се прве речи изгово-

рене нашим језиком. Створен

је наш уметнички филм „Сла-

вица“, Страни журнали више

не приказују „краљеве инду-

-стрије“ и ширење „културе“

"западних лржава У колонијал-

ним земљама. Данас наши жур-

нали приказују нашу стварност

— изградњу земље и остваре-

ње Петотодишњег плана.

Али да би овековечили своју

велику стварност, ми морамо

створити ин своју филмску #н-

дустрију. Наш први Петогоди-

шњи план и то је предвидео.

У њему стоји; „Извести радо“

ве у вредности од 1,5 милијар-

ди динара на подручју кине-

матографије и то за изградњу

"филмског града крај Београ-

да, биосколских дворана, пу“

тујућих биоскопа и за проши-

рење филмских предузећа за

Кошутњак, На врху шумови-

тог брега простире се широка

и празна пољана, Доле, ка ју-

гу, видик је затворила Авала,

а с десне страпе низ Саву око

се одмара на равницама Срема,

све док не досле до хиљаде

беличастих кућа Београда.

На овом месту, званом кота

210, отпочели су радови на

изградњи. великог филмског

града, отпочело је остварење

оног дела Плана који говори

о радовима на подручју кине-

матографије.

Радови око изградње филм-

ског града су обимни и #изво-

диће се у етапама. Грађевинско

предузеће „Раковица“ 15 апри-

ла отпочело је ва припремним

радовима, Као најважнијем 327

датку прво се приступило УК.

сталирању водовода. Пошто је

„радилиште па приличној виси-

ни, то је постављен хидрофор

за избацивање воде на висину

од 40 метара. Постављена је и

водоводна инсталација у дужи-

ни од 1500 метара као и два

нова резервоара који могу да

приме 30.000 литара воде.

Да би се радницима обезбе-

дили смештај и исхрана за

време радова, изграђени су

"раднички станови, У једн] од

новоподигнутих

_

зграда нала-

зиће се менза, а У другој уми-

ваосници и тушеви за раднике.

У оквир припремних

_

радова

"спада и оспособљавање виле

за. канцеларије руководства,

подизање магацина од дрвета

“за смештај алата и материјала,

довођење електричне струје и

поствљање телефс: :е жице У

дужини од око један киломе-
тар. Сви ови припремнирадо“

ви досад су углавном заврше-

ни.
Сада се приступило изград.

њи самог филмског града. Око

200 радника ради на земљаним

радовима за зграде атељеа и

лабораторије. За атеље су већ

постављени темељи, Ове го-

дине предвиђено је да се, но-

ред атељеа и лабораторија,

подигну и зграде за монтажу,

за централно грејање и два ма-

гацина. Величина атељеа је то-
· лика да ће се у њему моћи

снимати најмасовније сцене.
Рок за завршетак свих ово-

годишњих радова предвиђел

је за 1 новембар. Међутим, по

тврђењу Радника и руковод“

ства радилишта, радови ће се

завршитираније, уколико на

време буде допремљен матери
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А

рошле недеље присуство-
вао сам претстави у био-

скопу „Балкан“, Приказивао се
совјетски филм „Највиша на
града“, Цео филм и журна“"
приказани су за свега сат !
четврт, од 20 часова до 21,1:

часова! Значи: филм, који 0-

сим журнала обично траје сат

и по, У овом биоскопу скраћен
је скоро за више од трећине
своје дужине.

Ја сам и раније гледао „Нај-

вишу награду“ и филм ми је

добро познат. Овога пута, ме-

ђутим, нисам могао да га по-

знам. Из филма су избачене

читаве сцене, лепе совјетске

песме нису се могле слушати,
јер су се У приказивању пре-

скакали читави делови песама.
Из филма су узбацивани и

такви делови 0,2 којих се са-

држај не може разумети.

Штета од оваквог прикази-

вања филма двострука је. У
првом реду публика се одбија
од биоскопа, а у другом —

филм губи од свог агитационо-

васпитног карактера. Све ово
показује озбиљан пропуст У
праве (биоскопа као и надле-
жних

_

органа за расподелу
филмова.
Највећу одговорност за при.

казивање филма који је у та“
ко лошеу стању сноси управа
биоскопа „Балкан“. Ако филм
није био за приказивање тре-

бало је да га врати предузећу
за расподелу и да откаже
претставе, јер је боље ништа

не приказивати него и оном
малом броју присутне публике

давати филм који није за при-

казивање. Истинаје да се фил-

мови током употребе кваре, а-

ли је дужност оних који га

жх х

пара параараарВРаралирамрпрарарарАрија

ђ МУЗА

дају да воде рачуна до које

мере та оштећења могу ићи,

Овај случај показује и про-

пуст Предузећа за расподелу

филмова које је дужно да во-

ди рачуна о томеу каквом ста-

њу даје филмове за приказива-

ње, нарочито репризне. Из

КАКО СЕ ПРИКАЗУЈУ ФИЛМОВИ У БИОСКОПУ „БАЛКАН!
случаја филма „Највиша на-

-града“ јасно се види да преду-

зеће о томе није водило Ра-

чуна, Предузеће за расподелу

филмова не би смело да до-

пусти да се овакви случајеви

понове.

ж

Никола ЈОВАНОВИЋ

Гоље стречити него лечити
току рата београдске У-

лице претрпеле су велике

штете и разарања, Народне

власти и масовне организације

чиниле су много да се ово ста-

ње побољша и поправи. Па

ипак, нису ретки случајеви да

се. пролазницима и сада деша-

вају неприлике због разрова-

ности тротоара и улица, Које

би сами становници кућа, и-

Пропусти у одржовању хигијене у ресторану „Касина“
О пропустима У одржава-

њу хигијене у ресторану
„Касина“ већ је писано у „20

( 5 ~ ЈЕ

Ја
Писало се, измеђуоктобру“.

осталог, о отпацима који се

бацају по поду и после тога

су одмах набављене корпе за

отпатке, Међутим, постоји још

низ пропуста у одржавању

хигијене које би требало от-

клонити да би хигијена у 0-

вом ресторану била на достој-

ном нивоу,
Чекајући свакодневно да до

бијем чај или белу кафу, ви-

део сам како се перу упо-
требљене шоље од чаја или

беле кафе, То прање, нажа-

лост, не личи на прање, већ

на једноставно мућкање — тек

да вода пређе преко њих. Де-

шава се да се шоље не перу

рукама већ се на њих само

пушта млаз воде. Сви знамо

да пролази свакодневно кроз

овај ресторан велики број по-

сетилаца, међу којима имасва-

како и болесних, Ако се шоље

не оперу добро, клице болести

 

     
остају на њима и могу прећи
на здраво лице.
Мислим да би управа ресто-

рана требало да посвети већу
пажњу

_

хигијенскијем

_

прању

шоља. Потребно је да управа

упозори особље и објасни од

Иницијатива

колике је штете овако слабо

одржавање

_

чистоће не само

за здравље стотине грађана

који посећују ресторан, већ и

за углед самог ресторана,

; Драган ПЕРИШИЋ

 

— Пожуримо бар ми, другови, док није дошла јесећ..,

Прикривање рационираних
животних намирница

|-| "родне власти улажу мак-
симум напора да би снаб-

деле грађане

—

рационираном
робом и позвале су све грађа-

не који имају залихе да их

пријаве. Међутим постоје из“

 

весни несавесни грађани, који

не схватају своју дужност пре-

и залихе намир-

Један од таквих је и адво-

кат Дејан Матејевић, у Фран-

цуској улици број 19, У њего»

вом стану претресом је прона-

ђена већа количина 'рацизни“

раних животних намирницако-

је није пријавио; 70 килогра-

ма белог брашна, 30 кг. суве

сланине и шунке, 30 кг. масти,

и поред ових залиха, адвокат

Матејевић је примао стално

редовна следовања на потро-

шачке карте, уместо да је за-

лихе пријавио,

Овај случај, који није усам

љен, показује да има несаве-

сних грађана који неће да по-

могну мере народних власти

и ометају правилну расподелу
ма друштву

| == –

ница које имају не пријављују рационираних животних она

и подижу своје редовно сле-

_

МИрница онима Који их не

довање. мају. 3. ОПСЕНИЦА

жх

Опасност од пацова
= неколико пута штампа .

је писала о опасности по

здравље грађана Београда због

великог броја пацова, који се

сваким даном све више и више

размножавају. Ове штетне жи-

вотиње не само да се налазе

по кућерцима на периферији

и у кућама у самом граду, не-

го су се већ почеле сасвим

слободно да шетају и трчкара“

ју по кафанама, мензамап био-

скопима. а

Позната је ствар да су пацо-

ви велике штеточине и опасни

разносачи тешких заразних 60-

лести, Због тога мислим да би

најзад овоме требало стати на

пут. Али, истребљ пацова

мора се посветити више па

жње,-а акцији која бисе спрој

„Вела за њихово уништење тре-

ба приступити плански. Истре-

бљење пацова не би било у-

спешно ако би сваки грађанин

посебно покушао да их уни-

шти. Ову акцију треба да

спроведу рејонски народни од-

бори уз помоћ уличних одбо-

ра и свих грађана, али тако

да се у исти мах врши у неко-

лико рејона, Што се тиче нов-

на за ову непредвиђену и хит-
ну акцију, он не би претстав-

љао проблем, Верујем да би

сваки грађанин добровољнћ

дао понешто, само да се на

неки начин утамане ове веома

опасне и штетне животиње,

Драгомир ТОШИЋ

 

Грађани који не

д ослобођења до данас
народне власти уз све-

срдну помоћ грађана много су

учиниле на улепшању Београ-
да. Али још увек постоји из-
вестан број људи који се рав-

нодушно односе према напо-
рима својих суграђана.

Довољно је проћи главним
улицама од Славије до Кале-
мегдана, па ће се лако видети
ко су ти људи. Насупрот уку-
сно уређеним излозима држав-
них и задружних предузећа,

стоје немарно ни неукусно на-

мештени излози већег броја

приватних трговаца. У њихо-
вим излозима налази се наба-
цана свакојака роба прекри-

вена прашином, замазана и

потпуно напуштена. Поред то-

"га што излози дају рђаву сли-

ку граду, фирме ових приват-

них власника су најчешће »

скривљене, избледеле или та-

ко мале да се готово не виде,

Понеке радње уопште и нема

ју фирму.
Мислим да је већ време да

после две године од ослобо-
ђења сви ти приватни трговци

" који имају неуредне излоге и

недовољно јасне фирме, најзад

 
схвате да су грађани овога
града и да су, према томе, ду-

Обиљићев венац 25  жни да учине да, макар оно

спред којих се налазе рупе,
могли поправити.

Међутим, већина београдских
зграда, нарочито ближе цен-

·тру, има подруме чији се про-

зори налазе на тротоару и
преко којих прелазе пролазни-
ци. Ако се пође београдским
улицама, ма у ком крају, вр-

ло лако ће се запазити да је
приличан број оваквих

—

про-

зорчића разбијен. Негде два-
три окна, а негде и више од

половине, Може се с правом
рећи да су ретке зграде код

којих су ови разбијени прозор.
чићи замењени дрвеним или

неким другим окнима. Свака-
ко да ово зависи од оних чи-
ја је дужност да одржавају

зграду у реду, а који на то не
обраћају довољно пажње,

Ови

_

разбијени  прозорчићи
претстављају опасност за све
пролазнике, Врло лако се мо-

же искренути нога, а понекад
п сломити. Највећа опасност од

тих разбијених прозора прети
малој деци, јер она не пазе

довољно куд иду, а друго што

њихове мале ноге могу најлак-

ше упасти кроз разбијена окна

и задобити теже озледе. Ми-

слим да би они којима је то

дужност морали више да по-

веду рачуна о томе и предузму

потребне мере да би се осигу-

рао тротоар за пролазнике.

Бранко ВУКОВИЋ

воле свој град

што је Њихово, добије лепши
изглед. Влајко М. НИКОЛИЋ

Његошева 66
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Опхођење особља у
градском ресторану

„Загреб
ђе неколико дана свратио

сам у ресторан „Загреб“
(бивши „Руски цар“), уверен
да је овај ресторан

–

првокла-

сни. Истакнута парола у гор-
њој сали ресторана „Брза и

правилна услуга најбољи је до-
каз наше високе свести“, још
више је учврстила моје уве-
рење, Међутим, убрзо сам про_
менио мишљење. Насупрот 0-
ној пароли, Келнер у кафани
говори гостима: „Коме се жу-
ри нек не долази у кафану,
јер ова кафана није за „оне
који се журе.“

У подне сам сишао у доњи
ресторан „Загреба“ да ручам,

" очекујући да је ту већ сасвим
друкчије, Нажалост, одмах сам
уочио да је овде организација
посла испод сваке критике.
Готово све особље носи на се-
би прљава одела. Поред тога,
приметио сам једног високог
келнери држе у руци онај део

ре у кафани, стао насред ре-
сторана и давао гостима лек~
пије: „Коме се жури, ено му
књига жалби,“ Но, то није све.
Када овом високом келнеру
гости дају бонове за јело, он
их ставља у уста И тако иде
од стола до стола. Други пак
келнери држе У руци онај део
прибора за јело који се став-
ља У уста или колаче служе
руком итд.
Потребно би било да Град-

ско угоститељско предузеће
поведе мало више рачуна о
својим ресторанима. То наро-
чито важи за ресторане који
се налазе у центру града и ко:

ји треба да служе и за репре-
зентацију,

чиновник.

Запреб, Штросмајерова 23
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ПОООЛОМ МУЖОЊЕ
у станбеној
изградњи

а конкурсу за идејну ски-

цу 38 изградњу станова у

Београду, који је расписао Из.

вршни одбор, као им у анкети

која се води преко штампе,

долази до изражаја принцип е-

кономичности, тј. принцип да

се са што мање утрошка мате.

ријала и радне снаге постигне

што више станбеног простора,

што бољег квалитета,

С обзиром пак да ће се

и 2" остварење овог основног

задатка морати савладати мно-

ге тешкоће јасно је да се по-

треба максималне штедње на.

меће у веома оштрој форми,

Чињеница је да је кухиња

најважнија просторија код ма

лих радничких станова, који

претстављају главну бригу на

одних власти У станбеној па.

градњи. Значи да је потребно

брижљиво проучити улогу ку.

хиње у животу просечне рад

ничке породице — њену фуне

цију — како би се њена и

градња, као им изградња чита

вог стана максимално прилаго-

дила стварним потребама

Постоје  опречна гледишта

по питању кухиње код Малих

радничких станова. Има људи

који сматрају да ће кухиња

врло брзо изгубити свој зна-

чај, с обзиром на преимућства

колективно организоване ис.

хране у мензама и ресторани“

ма Они кухињу једноставно

бришу из програма

–

станбене

изградње „или је своде на ми-

нијатурну

_

„решо-кухињу“, У

којој се само спрема доручак

и „брза“ јела,

Полазећи од чињенице да
наш свет највећим делом ку-«
ва код куће, друга група, на

против, сматра да је свакој

породици потребна кухиња, те

да је треба градити чакиу

случају кад се ради о једно-

собном стану.

По нашем мишљењу, нијед-

но од ових решења није поде“

сно за тип малог стана којиби
се масовно градио, а који тре-
ба да задовољи како принцим

економичности, тако и потре-

бе радног света, Ми мислимо

да би оба ова важна .принци-

па најбоље задовољио тип та-

козване

_

„станбене

_

кухиње“,

тј, такве просторије која би

могла да служи било као кухи“

ња, било као „дневна соба“,

било као једно и друго.
Пре свега, овакво решењео.

могућује

_

знатну „уштеду У

станбеном простору, штд зна:
чи осетно појсвтињавање сте
на. Подесно решена станбена

кухиња са једном собом и од.

говарајућим помоћним просто

ријама (туш, клозет,

–

остава,

тераса) претставља идедлан

тип малог стана, веома уло“

требљивог за радни свет и ве

ома економичног како при ње
говој изградњи тако и при ко

ришћењу.

Најзад, главно преимућство
станбене кухиње је у њеној
великој прилагодљивости, ШТО

такође претставља важан Фе
тор за масовну

_

изградњу У'

лих станова, Станови се, Н4"
ме, граде за веома дуг време“
ски период, кроз који се усло
ви становања мењају, и 8% ве«

ома различите породице —
ко по броју чланова, тако и 10
начину живота. У истом типу

стана треба да станује и 1009
дица без деце „и она са мало,
и она са одраслом децом;
породица која се храни у Ме
зи, и она која кува код куће
На потребу максималне приле
годљивости упућује и чињени

ца да ће се животни стандар
радних маса стално подизате
Према томе, већ при изгра
њи станова у данашњим 'усло“
вима треба станове градиту
тако да се опи и касније мог:
корисно употребити, Станбен

кухиња је и у овом погледу

најподеснија. Њу ће са 3846
вољством користити свака ли
маћица

_

која кува код КУ а
породица која се храни 88

куће моћи ће је користити као

дневну собу; када се КАН

услови становања

_

знатно по.
праве, ови ће станови бити Ш
ло погодни за самачке станове

Наш би закључак дакле би

да је станбена кухиња у “4
шим данашњим условима = +
подеснији тип кухиње 34 ми.

совну изградњу малих радви
ких станова, 0 чему се 1

мора строго водити рачуна, „
би се што потлуније реши
станбено питање, као један 1

за остварење велик
плана индустријализације на
земље.

Д, СТЕФАНОВИЋ
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Путешестбије

једног чеВва

а да се на штетност биро-
, кратског вршења службе
често указује, ипак се У др-
жавним установама нађе поне

ки бирократа који кочи нор-
мално одвијање пословања,
Типичан пример за то пру-

жа чиновни« Поште број 2 У
Београду, који че држао два-,
десет дана чек са налогом По-
штанске штедионице број 84
упућен Јавном тужиоцу Окру-
га београдског, па га, најзад,
вратио Поштанској штедиони.

ци, са назнаком да је адре-
сант непознат. Чек у питању
био је хитне природе, јер се

радило о депозиту, који је У
смислу наредбе Савезне владе
број 17.139 требало хитно ре-
гулисати, како новац не би ле.

жао неискоришћен.
Ево, како се тај чек шетао,

лок најзад није дошао у Ту-
жиоштво. Дирекција пошта
упутила је Поштанској штедио-
ници налог број 84 дана 30 а-
прила, како би Штедионица пу-
тем чека дозначила Јавном ту-
жиоштву Округа београлског
извесну суму новца. Пошта бр.
2 примила је од Поштанске
штедионице чек број 10-505020
другог маја, када га је врати-
ла Поштанској штедионици са
назнаком да је Јавно тужио.
штво Округа, београдског не-
познато,
Пошто чек није приспео, ра-

чуновођа Тужиоштва отишао
је у одељење депозита за ме-
ђумесне поште и од другари-
це Медиме дознао да је чек

Повластице Ја Путовање НО ОДИ
["

|

риближавају се жарки лет-

њи дани, Радници и па-

мештеници ће ускоро поћи на

свај заслужени годишњи

_

од-

мор. Уредба Савезне владе о

плаћеном годишњем

_

одмору

радника и намештеника обезбе-

дила је свакоме годишњи од“

мор.

Плаћени

_

годишњи

_

одмор

прошле године искористили су

многи радници, У исто време

најзаслужнији људи У обнови

— ударници, новатори и Ра

пионализатори послати су од

стране Главног одбора сипли-

ката за Србију као и од Цен-

тралног одбора Јединствених

синликата Југославије у најмо-

дернија летовалишта на обали

„Јадрана, Тако је 1946 године

Месно синдикално веће у Бео-

граду послало на свој рачун

95 ударника. У 1947 години,

само до 1 јуна, 208 радника

послато је у бање којима ра-

сполаже Главни одбор синди-

ката Србије, Од јуна до краја

године послаће се још око 300

радника.

Остали синдикати у држави

такође су слали своје радмике

на одмор. У 1947 години ства-

рање плана о тачном“ одаши-

љању радника, како не би тр“

пио процес производње, 3417

но је проширило број радника

који ће ићи на одмор.

Повластице за путовање на

одмор састојале би се углав“

ном из повластица које се дају

ударницима, из повластица на

превозним средствима, давању

обилних туристичких следова-

ња и извесном попусту у д!'-

жавним угоститељским преду“

зећима. Једна од главних по-

властица, Које ужинају најбо“

љи радници у нашој планској

привреди, је бесплатан боравак

у бањама где синдикати имају

своје хотеле. Значи, раднику

је плаћен годишњи одмор, а У

исто време он добија и бепла»

тан боравак крји плаћа Глав-

ни одбор синдиката за Срби“

ју, или Централни одбор Је»

динствених синдиката Југосла.

вије, Осим ових радника, рад“

ници који материјално боље

стоје, а исто тако су на послу

постали ударници, плаћају 50

од сте или 25 од сто од укуп“

те пене пансиона, Остатак сно-

си Синдикат, који је дотичног

радника послао на одмор.

се ве би дошло до забуне око

већ одавно послат преко По-
ште број 2 на исплату, Али, да
се и даље не би чекало на
приспеће чека, рачуновођа је
по савету другарице Медиме,
отишао у Поштанску штедио-
ницу — одељење за реклама-
ције — шалтер број 29, где је
морао да чека више од једног
сата, док није дошао на ред
да види шта је са овим чеком.
После дужег трагања чинов-

ник за рекламације једва је
успео да међу хрпом чекова
пронађе овај чек и предао га
је рачунавођи. Тако је чек тек
после равно 20 дана једва У-
спео да приспе у Тужиоштво,
ма да Пошта број 2 није уда-
љена од Тужиоштва више од
Једног километра.

Услед аљкавог и несавесног
рада чиновника на пошти но-
вац је лежао неискоришћен 20

дана, а рачуновођа Тужиоштва
морао је да издангуби читаво
пре подне да би пронашао чек.

Мако је одлука о укидању

окружних народних одбора. и

судова, која не предвиђа уки-

дање и окружних тужиоштва,
изгласана још 5 априла, не-
савесни разносач пошиљке ве-

роватно претпостављајући да

је укинуто и Тужиоштво, на-

шао је за себе „оправдање“ и
дозволио да се ствара неред У

финансиском пословању наших

установа.
Драгић Р. ВЕСКОВИЋ
судија Окружног суда

Округа београдског

 

овога распореда повластица,

потребно је да сваки радчик

зна да ће му се категоризација

његовог боравка означити у У-

путници са којом одлази на пу-

товање. Радници и намештени-

ци, који самостално иду наго-

дишњи одмор, а не на рачун

Синдиката, добијају новац од

предузећа за време колико о-

стају и плаћају пуни пансион

каб и сваки редовити посети-

лац. Поред плаћеног одмора,

ови радници ће добити и по-

себну помоћ из фонда за одма-

ралишта.

Главни одбор синдиката за

Србију располаже за горње

случајеве овим бањама: Бањом

Ковиљачом, Врњачком Бањом,

Нишком, Рибарском Бањом, и

Палиђем крај Суботице, Хоте-

ли су укусно уређени, храна је

изврсна и обилна, што најбо-

ље доказује чињеница да је за

200—500 калорија јача од сле“

довања за најтеже раднике.

Централни одбор Јединствених

синдиката Југославије показао

се веома активним у опреми

одмаралишта, Он располаже

добрим одмаралиштима у Гозд-

Мартуљку у Словенији, у Вр-

њачкој Бањи, Улцињу, и Ста-

ром Каштелу, Улцињ је оспо-
собљен да већ од 1 јуна при-

ми прве посетиоце. За рачун

Централног одбора Јединстве-

них синдиката оправља се рад-
ничко одмаралиште у Аранђе-

ловцу, на Охридском Језеру са

капацитетом од 150 кревета и

на Борачком Језеру (Босна и

Херцеговина) такође са 1

кревета. Ово последње опора-

вилиште рачунаће се у једно

од најлепших у земљи,

»

Пре свега радни човек мо-
ра да зна какве има повласти-
це у вожњи, Засада је одређе-

но да повластице има на свим

врстама возова и свим његовим

разредима, изузев

_

моторног

воза Сарајево—Београд и Бео-

град — Сарајево. На паробро-

дима речне и поморске службе

такође је установљена повла-

стица ва бесплатан повратак из

бање, опоравилишта итд. На

аутобусима нема никаквих по-
властица.

Када неко полази на путо-
вање у бању, мора се одјави“
ти У свом месном народном
одбору. Са таквом потврдом

на железничкој станици треба

да напомене да тражи тури-
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| панп су први отворили сезону купања, а;  — удицама

ШТА ТРЕБА ДА ЗНА РАДНИ ЧОВЕК КАД ИДЕ НА ОДМОР»

стичку карту, Ту ен добија

карту са специјалном

–

марки-

цом. До бање или одмарали-

шта свако плаћа пуну карту.

На излазној станици туристич-

ка карта се не сме ниуком

случају предати Као што се

обична карта предаје, Ово зато,

што се том картом сваки по-

сетилац после десет дана може

бесплатно вратити натраг до

свог места. Прошле године де-

сило се много случајева ла су

услед незнања туристичку кар-

ту предавали на излазној ста-

ници. Такви посетиоци нису

могли да користе бесплатну

вожњу при повратку. У исто

време карту треба чувати и

ради добијања туристичког,

појачаног, следовања. Ова по-

властица важи при повратку за

исти разред и исту врсту воза

којим је посетилац дошао У

бању. Уколико би се неко вра-

ћао дужим путем, или брзим

возом, а дошао је путничким,

враћао другом класом, а дошао

трећом, доплаћује разлику У

пола цене карте. Ако се неко

враћа краћим путем од онога

којим је дошао, не добија ни-

какву разлику.

Приликом саме куповине кар-

те мора се иста тражити тач-

но до места где ће се борави-

ти. У супротном, остатак пута

пада на терет посетиоца. По

доласку У бању свако се мора

пријавити _Месном народном

одбору. Ту добија потврду 0

боравку, Са овом потврдом 0
боравку и својом туристичком

картом посетилац одлази на

железничку станицу где шеф
врши оверу. Са овереном кар-

том, после 10 дана, посетилац

има право на бесплатан по"

вратак,

Друга важна ствар, на коју

се мора пазити приликом одла-

ска на одмор, је одлазак у ту

ристичка места, која су одре-

ђена од Министарства тргови“,

не и снабдевања ФНРЈ у 34:

јелници са Главном управом

за туризам. Само у регистро-

ваним туристичким

_

местима

посетилац Може добити тури-

стичко следовање, које је и

обилно и храњиво. У местима

која нису регистрована као ту“

ристичка, не добијају се ни

каква појачана следовања. Сва

места на јадранској обали и

- на њеним острвима сматрају се

туристичким местима, На те-

  

риторији Народне Републике

Србије има регистровано 103

туристичка места, у Хрватској

31, у Словенији 104, у Босни

и Херцеговини 45, у Црној Го-

ри 5, и у Македонији 19. За

детаљније податке, конкретно,

за имена места, најбоље је о“

братити се предузећу „Пут-

"ник“ које има испрпне податке

о сваком месту, његовој најбо-

љој саобраћајној вези итд.

За инвалиде народноослобо-

дилачког рата повластице се

састоје у вожњи и самом лечи-

лишту где добијају све бес-

платно, ако су упућени од

стране инвалидских лекарских

комисија. Уколико инвалид иде

самостално, иако је инвалид

плаћа пуну карту као и сваки

редовни посетилац. Борци од

1941 имају такође низ повла-

стица у местима где постоје

_ хотели и домови за њихов

смештај.

Прошле године у државним

угоститељским предузећима и

задружним ресторанима синди-

кално организовани радници

имали су попуст са 20 од сто

од цене једног дневног пан“

сиона, За ову сезону ово пи-

тање попуста је у разматра

њу, Пошто ће ове године ве

лики број радника да проведе

одмор изван Београда, потреб-

но је да се поново установи

овај попуст од 20 од сто. Глав-

на управа за туризам, у зајед-

ници са Министарством трго-

вине и снабдевања, треба сво

питање да реши што пре. Ту-

ризам, Као важна привредна

грана, знатно ће имати кори-

сти од ове повластице, Препо-

ручљиво је, а донекле и нор-

мално, да се одобри овај по-

пуст, од чега ће умногоме за-

свисити и посета најлепшим ба-

њама и морским купалиштима

наше земље.

Овогодишњи одмор биће бо-

ље организован. Културни жи“

вот биће појачан, Ми смо ско-

ро слушали први јавни конце-

рат за раднике - ударнике _на

Коларчевом универзитету. Та-

кви концерти приредиће се у

сваком месту где буду дошли

радници. Пријатне шетње, кон-

церти, присна пажња према
радном човеку указаће најбоље

да се његови напори у фабри-

ци, пољу или канцеларији, це-

не и пристојно награђују.

Мхадев ГАВРИЋ
"

ПА и
АНИНА

кАВАРАДВА|

БООГРОЛРКОСЛИКЕ
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Уређење саобраћаја на
пијаци „Цветни Трг“

Г] та на Цветном тргу
налази се на простору

који је уоквирен улишама Мар-

шала Тита, Његошевом и Јо-

вана Ристића. Мако је тај про-

стор доста велики, пијаца се

пре подне, услед великог бро-

ја купаца и продаваца, налази

делом и на улицама Јована Ри-

стића и Његошевој. Пре подне

од 5 до 12 часова, у времену

када је на пијаци најживље,

аутомобили, кола и камиони

 

пробијају се тешком муком 0о-

вим улицама које су. закрчене

светом, што у исти мах прет-

ставља и опасност за грађане.

Понеки пут, када прође неки

аутомобил

__

брже, створи се

права паника међу грађанима,

а нарочито међу сељацима.

Из свих ових разлога, 24 У

интересу реда нашег града с

једне стране, као и ради без-

бедности грађана с друге стра-

не, било би неопходно да се

за време док траје пијаца, од

5 часова ујутру до 12 часова

у подне, на пијаци потпуно

обустави сваки саобраћај. У,

· том случају аутомобили и ко“

ла не би могли да се крећу У

ово време Његошевом улицом

од Маршала Тита до Краља

Милутина и улицом Јована Ри-

стићи од Маршала Тита до

Мишарске.

Мислим да би се обуставља“

ње саобраћаја у овим улицама,

које углавном заузимају само

мали простор, могло лако из-

вести. Тиме би се спречила и

могућност евентуалних несрећ-

них случајева.
Дд. С.

ЕВИДЕНЦИЈА ЛЕКОВА

КОЈИМА РАСПОЛА-

ЖУ АПОТЕКЕ

| едавно сам обишао скоро

све државне и друге апо-

теке да бих нашао лекове које

ми је препоручио лекар фили-

јале Државног завода за соци-

јално осигурање. Биле су. ми

потребне „Атофан таблете“ и

„Бетаксин ампуле“. По свим

апотекама сам добијао одговор

да тих лекова нема. Неки су

ми апотекари чак рекли, да та

лекове уопште не могу наћи и

да ми је узалудно свако даље

тражење. Исто то су ми рекли

и у апотеци Државног завода

за социјално оситурање.

Мислим да би лекари Држав-

ног завода за социјално оси-

гурање требало да имају та-

чан преглед, којим ређим и

специјалним лековима распола-

жу београдске апотеке, или

бар само државне. Требало би

установити списак тих лекова

по коме би се лекари равнали

приликом

_

издавања рецепта.

Кад би такав списак постојао,

лекар би могао да види којим

лековима апотеке располажу,

па да такве лекове и пропису-

ју. Ако би лекари издавали

рецепте

–

прегледајући најтре

списак, не би се догађало да

оситураник завода узалуд лу-

та по свим апотекама и да

тражи лек кога нема.

БГ,
Градиштанска бр. 12

КАКО ДА СЕ ОБЕВБЕ-

ДИ ДОВОЗ ПОСЕТИ-

ЛАЦА ДО ФИСКУЛ-

ТУРНИХ СТАДИОНА

(Сортан стадиони __Бео-
града налазе се већином

ван града, често доста удаљени

од трамвајских и аутобуских

линија. Сад је спортска сезона
у пуном јеку и љубитељи спор-
та морају доста да се намуче
док стигну до спортских ста»
диона. 3

"Стадион ЦДЈА је највећи
стадион у Београду. Он може
да прими највећи број гледа-

лаца — љубитеља спорта. О-
вај стадион је близу трамвај-

ске пруте број 10, којом се
служи велики број гледалаца.

Али недељом, кад се обично
одржавају спортске приредбе,
немогуће је ући у трамвај број

10. Кола има мало и већина

људи је принуђено да иде пе-
шке, Није редак случај да по
који љубитељ спорта крене У
један сат од куће да би стигао

на спортску приредбу која по-

чиње у 3,30 часова, Људи који
станују на Карабурми, Дорћо-
лу, Палилули и другим удаље-

ним крајевима, морају да изгу.

бе два сата док стигну до ста-
диона.

Мислим да би требало бар

недељом појачати линију број

10 и увести неколико кола ви-

ше, Било би најбоље, уколико

је то могуће, кад би у данима

великих спортских приредби

саобраћало од Теразија до ста-

диона неколико аутобуса. Ти-

 

ме би љубитељима спорта био

много олакшан долазак на ста.

дион. Мислим да би се данас,

кад фискултура игра тако ва-

жну 'улогу, требало позабави.

ти овим питањем.

3. Њ

.

СПРЕЧИМО ШПЕКУ-
ЛИСАЊЕ МЕДИКА-
МЕНТИМА

7] ре неколико дана добио
сам од лекара Државног

завода за социјално оситура-
ње рецепт. На рецепту су би-
ла написана два лека. Обила-
зио сам београдске апотеке да
нађем лекове који су ми по-
требни. Међутим, у једној а-
потеци сам нашао један лек, а
другог није било. Тражио сам
га по свим београдским апоте.

кама и свугде исто. Где је
било једног лека, није било
другаг, А мени су била обад“
ва неопходна.

Лекарима Државног социјал-
ног завода је познато да тре»
ба за сваки лек да издају по-

себан рецепт. Међутим, они
то као да заборављају и још

увек дају један рецепт за два

лека, Тиме пружају могућност
апотекарима да шпекулишу.

Јер, ако неко купи само један

лек, а на рецепту су написана
два, онда апотекар може са

оним другим леком да шпеку-
лише, Рецепт остаје код њега .

и он њиме правда издавање

оба лека. Лек који није издао,| '

јер га моментано није имао,
а касније га набави, може да

прода на црној берзи.

47
у 68 МУ]

~“ КЕЋж % 1

пату пиа~ | |

Ј

:
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Требало би да лекари пове- -

ду више рачуна о издавању

рецепта. Тиме би онемогућили
сваку шпекулацију, а сем тога

би уштедели лутање осигура-

ника по апотекама, јер се го

тово викад не деси да се у јед-
ној апотеци нађу сви лекови

написани на рецепту.

с #. ТЕРЗИН

 



       

њихове централе.
· та,

Ју
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Земунске

 

чесме

ИЉАДУГОДИШЊИ ГРАД
без водовода

зЗ емун, хиљадугодитњи
град, град на двема ре-

кома са 37.000 становника, не.
ма водовода, .
Електрична дентрала у Зе-

муну била је раније приватњ.
власништво. Власници су иск
пали неколико бунара у Зему-
ну н из тих бунара се вода
црпла електричном енергијом

Они су на
начин продавали

своју струју,
Кубни метар воде нз бео-

градског водовода кошта 4 ди-
нара, а из бунара у Земуну,
збот малог капацитета  иско-
ришћавања, вода кошта 3 до
4 пута скупље. Воду нз водо-
вода може користити свако
без, обзира на материјално
стање, јер је вода уведена У
сваку кућу, док воду из буна-
ра могу да користе само они
који имоју материјадних мо-
гућности да ископају бунар.
Сиромашнији грађани су при-
морзни да се служе јавним
бунарима. Приликом копања
бунара наиђе се на воду која
се мора употребити било да
је каква, без обзира на њен
састав и укус, док се у водо.
воду може одабрати она вр-
ста која најбоље одговара хи-

гијенским и здравственим по-
требама потрошача.
Увиђајући велику предност

водовода над бунарима, ње-

гову практичност, грађани Зе-
муна су годинама постављали
питање изградње водовода,

Они су захтевали да и Земун
добије водовод. Градски од-
бор, свакако у сатласности са
власницима електричне пет-

скупо

  

ж мивотлта РА

.

трале, увек је „добро“ размо-
трио питање изградње водово-
да, а затим га одлатао за иду-
ћу годину и коначно одбијао.
Грађани Земуна су се полако

свикли на бунаре, Перифери-
ски крајеви Земуна „Францен-
стал“, „Горња варош“, „Ђуко.
вац“ и „Горњи град“, са сво-
јим бунарима насред улице,
личе на велика сремска села.
А уствари, Земун је саставни
део Београда, то је рејон
Београда у коме се индустрија
у задње време нагло развија
ч у коме денас има преко 80
равних фабрика.

_ Земун данас има око 70 су-
бартерских бунара, од којих
се свакодневно два-три кваре.
Количина воде, којом ти бу-
нари располажу није довољна
да задовољи потребе. За бу-
шење нових бунара потребне
су бушеће гарнитуре н пумпе.
То је материјал у коме се да-
нас оскудева и којим се мора
што економичније располагати.
Зато се данас питање изград-
"ње водовода у Земуну постав-
ља оштрије него икада ранје.
Нови бунари се више не ко-
пајујер би то  претстављало
огромне материјалне издатке,
а у граду ће се ипак, чим то
буде могуће, приступити из-
градњи водовода. Питање из-
градње водовода је огроман
проблем. Народне власти су
пристуниле проучавању и сту-
дирању тог тешког и врло
важног проблема, који ће сва-
како бити решен у низу оних
урбанистичких и комуналних
питања која су пред њих по-
стављена.

 

Државне трвуевтуттте
ПАЛАТИЕИЛАНАМУБАИНнету
= време рата и привреме-

не окупације једног дела
совјетске територије немачки
„фашисти порушили су и сна-
лили, потпуно или делимично,
1.710 градова и преко 70.000
села. Уништили су преко шест
милиона зграда, тако да је без
крова над главом остало близу
25 милиона људи. Међу градо-
ве који су порушени и који су
најтеже настрадали спадају ве-
лики индустриски и културни
центри: Стаљинград, Севасто-
пољ, Лењинград, Кијев, Минск,
Одеса, Смоленск, Новгород,
Орјол, Харков, Вороњеж, Ро-
стов на Дону и многи други.
Успешно приступивши још у

току рата обнови порушеног
газдинства у областима које су
доживеле окупацију, Совјетски
Савез наставља после рата
рад на обнови и даљем разво-
Ју народне привреде.
Петогодишњи план за 1946—

1950 годину предвиђа као је-
дан од главних задатака све.
страну обнову и даљи развој
градова и села, повећање стан-
беног фонда земље и укази-
вање државне помоћи радни.
цима, сељацима и интелиген-
цији у правцу индивидуалне

__ изградње станова.

План утврђује обим великих
ралова на станбеној изградњи
од 1946 до 1950 године у изно-

"су 42.3 милијарде рубаља пре-
ма 15, 5 милијарди рубаља У
трећој пјатиљетки. Том сумом

__ није обухваћена индивидуална
станбена изградња, Петотоди-
шњи план предвиђа обнову и

__ нову изградњу државног стан.
_беног фонда у размерама 72,4
милиона квалратних метара по-
"вршине за становање. Поред
тога, план прелвиђа обнову и
изградњу 12 милиона квадрат.
них метара станбене површине
„инливидуалних кућа за стано-
вање у градовима и радничким
насељима, а те ће са куће: по-
дизати из средстава становни-
штва, помоћу државнот  кре-
ита.
Петогодишњи план ставља

задатак широког развитка из-
градње кућа с једним или са

два стана. Организације које
ће гралити те куће продаваће
их радницима и инжењерско-
техничким  трудбеницима на
(бази дугорочног кредита. Само.

_ на Уралу, у СибируанаДа"

у

леком Истоку биће подигнуто
до краја ове године преко
50.000 таквих кућа. Централна
комунална банка има да даје
липима која купују нове куће
с једним или са два стана кре.
дит у износу од осам до два-
наест хиљада рубаља са два.
наестогодишњим роком.
Године 1946 Централна ко-

мунална банка кредитирала је
индивидуалну станбену изград-
њу. шест нута обилније него
1940 године. Пољопривредна
банка пак дала је кредите У 0-
сам пута већем износу него
пред рат. Око 75% кредита да-
тих' током последњих година
долази на области које су 0-
слобођене од немачке окупа-
ције, Размери кредита данас су
знатно повећани у поређењу с
предратним периодом. Годи-
шње отплате су незнатне.

На основу владиних дирек-
тива банке пружају инвалиди-
ма Великог отаџбинског рата,
породицама палих бораца, де-
мобилисаним официрима И
борцима Совјетске армије нај-
повољније услове за отплату
кредита. б
Поред новчане помоћи, вла-

да СССР ставља у задатак ин.
дустриским предузећима и ме-
сним извршним одборима да
указују подршку индивидуал-
ној изградњи станова путем
снабдевања градитеља потреб-
ним материјалом по државним
ценама. Исто тако, градитељи-
ма се стављају на расположе-
ње превозна средства за тај
материјал. У великом броју из-
рађени су, а израђују се и да-
ље, општи типови нових зтра-

Петотодтшњи план предвиђа
такође и организацију масов-
не фабричко-заводске израде
кућа за становање. Кад се гра-
де читава насеља индивидуал-
них кућа за становање, стара-
ње о њиховом комуналном

снабдевању и уређењу узимају
на себе месни совјети,
_ Остварење индивидуалне из-
градње кућа предвиђено пето.
годишњим планом претставља|.
ће велики допринос обнови
станбеног фонда и даљем по.-
бољшању животних услова
совјетских трудбеника града и

= сета.
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ошутњаку
ново место за игру и учење деце

ре два месеца Просветно
88 одељење Извршног на.

родног одборс, у заједници са
пионирским одељењем Гралског

орбора Народне омпадине от-
почело је са изградњом и уре.
ђењем Пионирског парка у Ко.
шутњану.
Сада се у Пионирском парку,

7 завршним радовима, налази

десет зградс, зиданих У ниво-
писном и различитом стилу кжо-
је ће ускоро бити снабдевене
свим потребним инвентаром ~
учење, разоноду и одмор пл"
нирса. Поред ових зграда, У
једној посебној кући налазиће
се зелика пворана која ће мо-
Ни да прими око 700 пионира,
Ту ће бити биоснопско платно

и бина за позориште. У неко-

пико осталих соба ове велике

зграде сместиће се разе= пио.

нирске секције.

Посебни и наззанимњивији ла.

виљони овога паркс, свакако ће

бити мале радионице које ће

израдити и пати као поклон пи-

очирима Београда Месно синди.
нашно веће ми синдикалне по.

дружнице појединих предузећа.

Укупно 19 различитих радиони-

ца биће снабцевено деловуп-

ним апспом их прибором  ло-~

трзбнит за рад у њима, У то-
а пепога лета већи број пре-
дтлећа из Београда даваће по
једног радника — инструктора

који ће лоучавати пионире У

раду са алаткама. У радиони-

 

Завршни радови на великој зкради у Пионирском парку

  

нама ће пионири сами израђи-

вати разне ствари, као радио-

пријемнике, телефоне, постав-

љати телефонске и телеграфске

инстапације, израђивати фото-

графије, бавити се столарским,

епектричарским, тапетарским и

другим занатима. Значај рада

пионира у овим рационицама је

у томе, што ће се код деце по-

ред стручног уздизања будити

и жив интерес за технику.

Засебно место у Пионирском

парву заузимаће забавни и

Ффиснуптурни део, За игру и ра.
зоноду пионира направиће се

нлаџкслице и љуљашке, пуњене

птице, звериње и разне друге

мивотиње. Поред тога, у овом

делу биће још низ занимљиво

сти, Једна оп њих је — великс

стрпа слона направљена од др-

вета која ће спушити као тобо.

тан низ ноји ће се нлизати деца.

У овом делу парка вероватно

ће се подићи и неколико по-

зорница за приредбе под ве-
дрим небом.

# 7' фФискултурном делу Пино.

нирског парка уредиће се тере-

ни за кошарку и одбојну (мо-

жда ин за футбал), стазе за

трчање и песак за скакање. За

саћа нема могућности за поди-

зање базена за пливање,

Осмога јуна, на Пионирски
дан, у Кошутњаку ће се свеча-
но отворити ионирски парк.
Хиљаде метишана Београда
ући ће у лепоте и занимљиво-
сти овота парка да, отада па
нагаље, имају још једно своје
место где ће моћи, весело и у
учењу, да проводе своје срећне

дане,

 

Доградња нових спратова
на старе зграде

;ђржу и већу изградњу но-
вих станбених зграда У

Београду, која је толико по-
требна услед велике оскудице

у становима, отежава чињени-
ца да још увек нема у довољ-
ној количини разног грађевин-
скот материјала, материјала за
инсталацију водовода и струје

као и оскудица квалификоване
радне снаге.

У Београду готово у свакој
улици има кућа неједнаких ве-
личина. Поред високих зграда
налазе се ниске, уз нове куће
стоје старе и трошне итд. Је-
дино улице у неким делови-
ма града у којима су подигну“

те виле, располажу мирнијим
и архитектонски лепшим из-
гледом

Да би се што рационалније
искористио постојећи грађе-

вински материјал с једне стра-

не, и да би се изравнале нејед-

накости у висини зграда с дру-

ге стране, требало би у току
ове грађевинске сезоне, поред

радова на нодизању нових
зграда, покушати и са радови~
ма на доградњи нових спрато-
ва на старе зграде. Доград-

њом спратова на куће које већ
имају предуслова за то, до-

шло би се брже и јевтиније до
великог броја нових станова,

а Београд би добио правилни.
је и летце улице, са мирним

изгледом једнаких кућа које
би у исти мах дале и више ста-

нова. |

У овој доградњи, природно,
постигла би се необично вели-
ка уштеда у материјалу и рад-

ној снази, За изградњу нове

зграде, без обзира на њену ве-

личину, потребно је пре све
га пронаћи земљиште, затим га

нивелисати, ископати и озида-
ти темеље, довести воду, елек-

 

Погрешна адреса

 
— Немам,

· ресторана„Таково“, . »

  

у о М ЕН .
Нисам, ја келнер |

трику итд. Напротив,
градњи нових спратова пости-
гла би се уштеда у свему ово-

ме. Поред тога, не би било

потребно набављати материјал

за кров, пошто би се стара

кровна конструкција могла да

искористи, Значи, да би се по-
ред уштеде у радној снази,

која би се могла употребити
за неки други посао, постигла
максимална уштеда у гвожђу,
бетону, црепу, пигли, разним
инсталацијама итд.
Није потребно наглашавати

од колике је важности штед-
ња грађевинског материјала,

која би омогућила изградњу
још већег броја станова, поди-
зањем нових кућа. Тиме би се

петогодишњи план грађевинске
делатности у Београду не са-
мо испунио, него и пребацио.

у до- Приликом доградње морало
би се водити рачуна и о ули-
цама у којима би се градило,
Најзгодније би било изабрати
мање прометне улице у више
делова града. Радове би тре-
бало обављати одједном на не-
колико зграда у истој улини,
како би се добило једно је-
динствено велико градилиште,
згодно за концентрацију дово-
за материјала. На тај начин
скупна градња била би јевти-
нија, него ако би свака зграда
претстављала посебно градили~
прге,
Било би потребно да сео б-

воме начину изградње станова
позабаве надлежни органи, по-
што данашњу велику оскудицу
у становима треба што хитније
решити,

Д.-Н.

 

Потражња морске рибе
бољег квалитета

Дегонбра месеца прошле го-
дине хрватско републи-

канско предузеће „Риба“ отво.
рило је у Београду своју фи-

лијалу и рибљи ресторан У
циљу снабдевања грађана мор.

ском рибом. За време целе зи-
ме, услед објективних тешкоћа

око трансторта, довоз рибе ни-
је мотао да задовољи потребе
грађана, које су иначе доста

велике. Једино место где ов у
то време мотла да нађе морска

риба био је рибљи ресторан
предузећа. Али збот прилично
високих пена, грађани Београ-
да слабо су посећивали овај
ресторан;

Ол половине априла ове го-
дине почео је чешћи и већи
довоз морске рибе преко пре.
дузећа. Пред продавницама на
београдским пијацама низали,
су се дугачки редови грађана
који су хтели да купе рибу.

Довезене количине нису биле
љовољне да би потребе свих
грађана биле задовољене. То
је значило да довоз морске"ри.
бе треба појачати,

У последње време пред тро-
давницама морске рибе на бео-
градским пијацама више нема

"редова, иако У продавницама
има доста рибе. Узрок слабој
продаји је у томе, што се на
београдска тржишта довозе

__ углавном сарделе, рибе доста
слабог квалитета, које се врло
мало купују. У ређим слунаје-

__вима нак, када предузеће дол —

 

греми бољу рибу, она се зачас
разграби.
У недостатку речне рибе и

меса, морска риба је од вели.
ког значаја за исхрану станов.
нетштва

_

Београда. Предузеће
„Риба“ требало би да довози
чешће и више рибе бољег ква-
литета, и то,онолико колика је
потражња на пијацама да не
би дошло до кварења у случа-
Ју да се сва не распрода. На
тај начин предузеће би испу-
нило свој задатак, а грађани
Београда имали би још један
артикал више, који би много
допринео њиховој бољој и ја-
чој исхрани.

 

· тиоци свлачити. Одело се,
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ИЗГРАДЊА
КУПАТИЛА
ка томдеробома |

прошлом броју „20 окто.

бра“ било је речи о то

ме како да се смањи број дав.
љења купача на београдским

плажама. Конкретно, радило се

о спасавању утопљеника, 0 за-

вођењу система плаћених спа.
силаца. У том напису било је

речи и о забрани, купања

–

из

„дивљим плажама“ јер је кон.

статовано да се многа давље.

ња баш тамо дешавају,

Познато је да Београд нема

довољно јавних купатила. Због

тога би се забрана купања на

дивљим плажамаврло тешко

спроводила, што је и искуство

потврдило, Органи обалске мњ
лиције имали би заиста тежак
посао.
Због недостатка јавних ку.

патила, није био редок случај

да су многи купачи, усред јул.

ске жеге, морали да се враћају

са Дунава и, Саве у град, зато

што су све кабине биле заузе

те, Због тога су многи Беотра.

ђани, стицајем прилика, изла.

зили лети на отворене обале

наших река и тамо се купати,

Разуме се, на „дивљим плажа

ма“ увек има много деце и

других купача који не желе да

се купају на јавним купатили.
ма.
Моставља се питање како рб.

нтити питање недостатка сјав-

них купатила. Решење се ло

 

гично намеће: кад би било ви

ше купатила и више кабина,

не би било потребе да се из-

лази на „дивље плаже“,
Београдски железничари вра-

де своје купатило на Сави ни
оно ускоро треба да буде го
тово. Међутим, ма како то ку-

патило било велико, оно неће
моћи да задовољи све потребг,

чак ни потребе свог целокуњ

нот чланства, |
У току овог пролећа ин по

једина синдикална фискултур-
на друштва градиће купатила.

Да би ова купатила здовољи-

ла све потребе, она се морају
градити по новом систему. На-
име, не би требало градити ка»
бине, јер ма колико било мно-
го кабина, оне не моту да при-
ме више од неколико стотина
посетилаца. У данашњим при-
ликама, док се не изграде ве-
ћа купатила, корисно је прибе-

гавати подизању већих зајед,
ничких гардероба за купаче.
На сваком купатилу треба

изградити две велике гардеро-

бе, мушку и женску, које

би мотле да приме укупно

по хиљаду и више купача,

Поред гардеробе обично тре-

ба да се подигне неколико

кабина у којима ће се посе-
на

специјалним ветаљицама, пре-

даје у гардеробу на чување,

Нипеле се остављају у лади

це или специјалне кесе. које се
обично везују за вешаљицу.

Купач добија само број своје
вешалице.

Две такве гардеробе мору да
приме већи број купача него

стотину кабина које би се на
истом простору изградиле. По“
ред тога, подизање гардероба
брже се изграђује и са много
мање финонсиских средстава И
материјала,
Неоспорно је да за чуваре

гардероба треба узимати неко-
лико способних, окретних И
поштених људи који ће свој
посао савесно и брзо обављати.
Слично купатило, са гарде“

робама, гради већ на Ади Ци"
ганлтији, фискултурно друштво

" „Графичар“. Ма да ће зграда
купатила бити на мелом тере-

ну, руководиоци друштва пред

виђају да ће системом гардеро“
ба купатило моћи дневно да
прими по хиљаду, па ни више
купача.
Проблем недостатка ЈаВНИХ

купатила тесно је везан, ДУ
брим делом, са проблемом мо“
гих дављења купача на нашим

рекама. То смо у прошлом бро-
ју констатовали. Значи да 68
успешно решење овог другог
проблема олакшало и убрзало
решење првог проблема —
смањење броја дављења крпа
ча. .

Дутан МИЈАТОВИЋ
шљиве

 

  

 



  

 

О Дно лијативр
1 валови

отварању
равних кутића

На
так просторија истиче се као
најчешћа тешкоћа за правилан

свим конференцијама и
саветовањима, недоста-

развој културно ~ просветног
рада. А што је најгоре, многе
наше организације задовоља-
вају се самом том констатаци-
јом и не подузимају никакве
мере да пронађу или изграде
прикладне просторије за црве-
ни кутић или раднички клуб.
Ма да је од одлука Четвртог
пленума Јединствених синди.
ката Југославије прошло већ
шест месеца на отварању црве-
них кутића и радничких клу-
„бова учињено је веома мало.

У Београду има око 700 син-
дикалних подружница, а само

48 црвених кутића и два рад-
ничка клуба. Предавања, кон-
ференције, кружоци, курсеви и
остали |видови културно-про-

светног рада одржавају се ве-
ћином или у радним простори-
јама или 'у мензама у којима за
тај рад нема потребних усло-

ва, нарочито с обзиром на хи-
гијенске прилике. Од наведе-

ног броја првених _кутића 24
се налазе по установама, те се
њихов рад не осећа и служе
углавном као синдикалне про-
сторије које се користе од
времена до времена.

Упркос овако лошет стања,
које је само делимично после-
дица објективних тешкоћа, код
наших синдикалних подрулани-

ца још се не осећа довољно

залагања 32 проналажење и
стварање одговарајућих

_

про-
сторија, Синдикалне  подру-

жнице не споразумевају се по
томе питању са управама пре-
дузећа, нису начиниле зајед-

вички план коришћења сред-

ства фонда руководства Као и

добровољног рада свога члан-
ства. У неким предузећима по.

стоји план изградње првеног

кутића или клуба, у некима је

изградња у току, — као 'у Бео-

градском електричном саобра-
ћајном прелузећу, Октобарској

слободи, Државној штампари-
ји и другима — али ни ту не-
ма ловољно систематског ра-

да управног одбора синдикал-
не подружнице и настојања да
се радови што хитније извр-
те, да се што шире заинтере-
сује чланство те да и оно, ма-

совно, помогне у изградњи и

уређењу просторија.

Поред овог појавило се и
погрешно схватање циљева и

значаја црвених кутића и рад-

ничких клубова. У МНОТИМ

синдикалним подружницама
црвени кутић схваћен је бу-

квално, као ћошак украшен

заставом, сликама и паролом.

Јасно је да је овакво схвата-
ње црвеног кутића укочило

рад културно-просветне коми-

сије и да чланство тих подру-

жница остаје и даље без по-

требних просторија за одржа-

вање предавања, курсева, кру-

жока, читаонице итд. Осим то-

га првени кутић схваћен је о-

бично Као јелна просторија, а

раднички клуб као више про-

сторија. Међутим и црвени ку-

тић може да има више просто-
рија, али су оне свеу кругу
предузећа и служе искључиво
за радни колектив тога преду-
зећа. Раднички клуб је пак
изван али у близини предузе
ћа, може да има једну или ви.
ше просторија, а служи не са-

мо за радни колектив тога
предузећа, већ и за околину,

суседе, познанике, чланове

ралничких породица.

И у црветом кутићу и у рад-

ничком клубу треба настојати

да поред дворане за предава-

ње, библиотеке, читаонице, со.

бе за курсеве и кружоке, буде

и друштвена соба с ралио-апа-

ратом, шахом, _пинг-понгом

итд. У неким предузећима ова

друштвена соба сматра се цр-

веним кутићем, те тако долази

до погрешног схватања да У-

нутар клуба постоји и црвени

кутић. у

У вези с нашим новим зада-

цима у раду на испуњењу при-

вредног плана, пред нас се по-

стављају и задаци озбиљног,

систематског учења, подизања

стручног и општег образовања,

а то значи; одржавање разних

курсева, семинара, предавања,

индивидуалног учења итд. За

овладавање тим задацима, као

и за опште културно уздиза-

ње, неопходно је потребно

створити и потребне услове за

рад, тј. удобне просторије које

би радницима с једне стране

пружиле одмор, а с друге

стране омогућиле учење и ва-

спитавање,

ГА. МАГАШИЋ
Паа
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Изложбе радова
ученикагимназије и ученика у привреди

рајем сваке школске годи-
не, па и ове, отварају се

изложбе ђачких радова. Ово
излагање ђачких радова кори-
сно је из више разлога.

У првом реду ствара се још
јачи контакт између школе и
родитељског дома. Посећујући
изложбе, родитељи се упозна-
ју са школским животоми ра-
дом своје деце, а у исто вре:
ме обавештавају се о стању и
напорима савремене школе и
савремене културе. Ове изло-
жбе не привлаче само родите
ље него и остале грађане, ко-
ји посећујући изложбе упоре-
ђују бивше и савремене шко-
ле, изложбе појединих школа
и њихове младе  излагаче.
Школа се на тај начин по
пуларизује у својој средини,
подиже јој се Углед у народу,
а У исто време доприноси оп'
штем културном уздизању.

Изложбе ђачких радова мо.
гу врло позитивно да утичу и
на наставнике других школа.
Посматрајући ' изложбене ра
дове, и незнатне на око ства“

ри код њих ће често изазвати

радни

једна
У Железнику

_

данас
шест бригада, по

из сваке републике, које су

формиране од најбољих 0-

младинаца. Оне подижу фабри-

ку која треба ускоро да да

нашој привреди неопходно по-

требне машине-радилице, ма

шине за фабрике аутомобила.

трактора и многе друге које

смо досада увозили из

_

ино-

странства.

_

Фабрика у Желе“

знику треба да буде једна од

основних фабрика за развој

наше тешке индустрије,

–

без

Које се не може ни замисли-

ти брза социјалистичка из

градња земље и обезбеђење

њене независности.

За радове на изградњи ове

фабрике потребни су већином

квалификовани

_

радници. О-

скудица у стручним кадрови-

ма налаже да се из омладин-

ских редова уздигну и оспо"

собе квалификовани грађевин-

ски радници. Омладинци по-

летно са одушевљењем форми“

рају разне стручне курсеве,

али због недостатка наставни“

ка већ формирани курсеви ни

до данас нису могли отпоче-

„ти са радом. "Међутим, преда-

вача за ове курсеве може се

довољно наћи. То могу да бу

ду наши стручњаци, ударници

и најбољи радници из грађе-

винарства. Синдикалне

_

орга-

низације могле би о овоме по

вести више рачуна и веома 6р-

зо решити веома важан зада-

так, који не чека одлагање.

Али, поред рада на струч'

ном оспособљавању, омладин-

ским бригадама у Железнику

треба пружити пуну помоћ и

у раду на културно-просвет“

ном уздизању. На овом пољу

тешкоће се, с обзиром на бли-

зину Београда. пе би смеле ни

да појаве. У Београду постоји

19. синдикалних културно: У-

метничких друштава и велики

број културно-уметничких гру

па, Досад су градилиште У

Железнику

_

посетили само

културно уметничко друштво

»Никола Тесла« и Радио-Бео“

град. Прошле недеље Желе-

зник су посетили и чланови за-

гребачке Драме. По плану, ко"

ји је саображен општем плану

пада омладинских бригада, Из

Београда ће у Железник од-
лазити сваке недеље по једно

културно:уметничко

_

друштво.

Међу омладинцима у Желе-

знику има и приличан број не-

писмених, Рад на њиховом о"

нове идеје, нове одлуке, или

ће пак деловати у циљу по-
прављања или побољшања Њи-)
хове досадашње. праксе. Изло-
жбе ђачких радова су од 0осо-
битог значаја за педагошке и

психолошке

_

научне раднике
као и за уметнике и култур-
не раднике уопште, јер им 0"

ви радови могу послужити као

градиво за озбиљне студије.

У Београду је досад отво-

рено шест изложби ђачких ра-

дова, и то: Шесте женске гим-

назије, МИндустриске школе у

Раковици, Женске занатске

школе у _Бранковој улици,

школе број 2 ученика у при-

вреди у Дечанској улици И

школе ве 7 ученика у при-

вреди на Топчидерском брду.

Друга женска гимназија из"
ложила је ђачке радове у че-
тири пространа одељења;
Женска занатска школа :
Бранковој улици изложила ЈЕ
радове народног веза, хаљина,

блуза, рубља, декоративних

стварчица. Школа број 2 и

број 7 ученика у привреди као

Потпретседник Президијума. На родне скупштине Моша Пијаде

разгледа изложбу ђачких радова ученика Индустриске школе

у Раковици

 

Београд треба да помогне
Железнику на културно»

просветном раду
писмењавању такође је неза-
довољавајући, поготову с 06

зиром на удаљеност од Бео-

града. Рад на описмењавању

мора узети сталан, системат-

ски карактер, а не само кам-
пањски, За време зиме, док је

трајала кампања описмењава“
ња, наши просветни радници,

Фронт и синдикати трудили

су се да пронађу и описмене и

шездесетогодишњег

–

неписме-

ног старца. Та активност не

би смела ни данас да опада,

поготову кад су у питању

омладинци, носиоци борбе за

што бржу изградњу наше

земље и остварење првог Пе- 1

тогодишњег плана,
Дакле, Београд мора хитно

и организовано помоћи омла“

динским радним бригадама У
Железнику почев од давања

предавача за стручне течајеве,

па преко рада на описмења-

вању, до високо (уметничких

приредаба и садржајних _еко

номско-политичких предавања“
ој

Цове кате
Едвард Кардељ: Говори на Париској

конференцији, издање Културе, ћири-
лицом и латиницом, стр. 125, цена 20 д.

Б. П. Јесипов и др. Н, К. Гончаров:

Педагогика уџбеник за учитељске шко

ле, издање Просвете, стр. 675, пена 60

дин,

Васпитни рад у дечјим домовима,

педагошка библиотека, издање Про-

свете, ћирилицом, стр. 219, цена 23 дин.
тата

пе
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и Индустриска школа у Рако-
вици изложиле су низ црте-

жа, графикона, слика, преци.

зних механичких делова и ала-

та и кроз њих приказали жи-

вот и рад ученика-омладинаца.

Свака од ових изложбије 0:

гледало ученичких способно-

сти и слика рада школе на ва-

спитању и образовању својих

ученика.

Посета овим изложбама је

минимална према циљу и ути"

цају које оне треба да имају.

Сем појединачних

_

случајева,

ни родитељи ни наставници

других школа, ни научни рад-

ници и уметници не посећују

ове изложбе. .

Највеће интересовање пока•

зују омладинци, и то из са
ме школе, Тако се овим изло-

жбама остварује само

_

један

део циља. Коментаришући иа-

нализирајући поједине изло

жбене радове код школске 0-

младине се буди, изоштрава н

развија критички дух, а сазна-

ње да ће се и убудуће отвори-

ти изложбе најбољих радова

делује позитивно на ученике.

Они се међусобно такмиче ко

ће израдити боље и лепше ра-

дове, Они радеса љубављу и

ивтересом, код њих се буди

самоиницијатива и развија

стваралачка

_

снага. Њихови

изложбени радови често путз

откривају таленте, који би и-

паче остали можда и незапа.-

жени.

На изложбама ћачких радо-

ва заиста се има шта видети

и научити, Омладина треба да

их посећује у што већем бро-

ју, најбоље колективно. Роди-

тељи и наставници треба да

виде шта се ради и по дру-

гим школама, а не самоу 9

ној у којој предају или у којој

им учи дете. Културни радни“

ци и уметници на овим изло-

жбама видеће оне који ће их

заменити, осетиће пут којим су

пошли и , можда, помоћи им,
а често ће се и сами од омла·
дине понечему научити.

  

Време евентуалног отварања летње биоскопске баште У

Стаљинградској улици

Археолошки налаз
у Београду

На целој територији наше“

га града копају се теме-

љи за нове зграде, пуним за-

махом се остварују задаци Пе-

тогодишњег плана. Том прили-

ком излазе на површину оста-

ци материјалне културе про-

шлих

_

времена и допуњавају

слику о животу људи тих вре-

мена која су нам из историје

већ позната.

Музеј града Београда води

надзор над свим местима на

којима се врше земљани радо.

ви, а на којима се налазе об-

јекти који су предмет архео-

лошког проучавања. Тако је

стручно особље музеја на углу

Булевара Црвене армије и Про-

те Матеје ул. пратећи радове

на терену, наишло и пренело

У свој музеј нешто римске грн-

чарије, У понедељак, 26 о. м.

појавио се на 1,50 м. испод по-

вршине земље један камени

блок, и кад је ослобођен од

земље, видело се да је то по

свој прилици гробница из

римске епохе, У уторак, 27 о.

м. приступили су музејски

стручњаци испитивању

_

УНУ-

трашњости самога

—

објекта.

Тако је на дну масивног сар-

кофата састављеног од шест

камених блокова нађен скелет
5

Римска гричарија, новац и накит пронађени у ископинама на у-

глу Булевара Црвене армије и улице Проте Матеје

Тр аања филма почиње у једном

возу који транспортује Летонце

на робију у Немачку. Под фаши-

стичком окупацијом Европе, скоро из

свих земаља транспортовали су љу

де, жене, па и децу да У Немачтој

раде и умиру на најгрубљим посло-

вима, Нарочито пљански, са садистич-

ком окрутношћу терани су у Немач_

ку становници европског истока. Како

из осталих совјетских република, од-

лазили су транспорти и из Летонске.

Као н у осталим совјетским окупира.

ним областима и у  Летонској су

Немци жестоко пљачкали, палили, уби“

јали, вешали. Као и други совјетски

људи, и Летонци су дубоком мржњом,

 Једна сцена из филма „Синови“

[|
отпором н борбом узвратили окупато-

рима да масиље. Живот и борба У

окупираној

_

Летонској дају основу

тематици филма »>Синови«.

Сиже широко захвата аудбину не-

колико породица, у логичној повеза-

ности са општим приликама и дога-

ђајима. Став и поступши појединих

чланова тих породица уопште су ка,

рактеристичин,

Јанис, једно од главних лица фил-

ма, бежи из транспорта који иде ва

Немачку, — хватају га на домаку

куће, поново бежи, одводе му У

логор жену и ћерчицу, он хоће да

се преда да би их спасао. Овај чо-

век још не познаје добро Немце. У

почетку не схвата како се треба од“

носити према окупаторима, али судби-

ва његових најближих уверава га У

убилачку суштину фашизма и потребу

отпора, Доспевши у партизански од-

ред Јанис <6 коначно укључује У

организовану борбу. Његов брат Вол-

па издао је земљу и сународнике

и ступио у немачку полицију. Долази у

сукоб са породицом, родитељи су та

презрели, а на крају га, у тренутку

сумње у безуветну оданост, убија

немачки официр. Механичар

–

Карли,

познат као весељак и честит човек,

ради за Немце. У то верује и њего-

ва жена и необично јој је тешко због

очигледног презира ·суседа и позна,

ника, Карлис је, међутим, смео и

вешт саботер и диверзант, повезан са

партизанима. Млинарева кћи Милда по-

штена је девојка и ватрена патриот-

киња, Вереник јој је отишао са ЦРр-

веном армијом, а она је у непосред-

ној вези са партизанским одредом и

мако некад неискусно, пожртвовано и-

спуњава задатке. Све су ово значајне

дичности филма, а таквих је у ствар-

ности било много, Мното се оваквих

људн н жена истрајно борило и дол

са објектима који су уз њега

распоређени, а који се састоје

од 2 стаклена суда (један се

налазио поред главе, друти

поред ногу), једне стаклене

ниске, металног запона за по-
јас, нешто сребрнога новца

затим једне златне гривне,

једног златног прстена са дво-

бојном пастом у лежишту за

камен, 2 коштане и једне ме-

талне игле и једног златника

са именом римског императора

Галијена, Када буде налаз о

чишћен, одредиће се тачно

доба када је гроб постављен.

За сада, према златном нов“
цу Галијена који је владао од

253—968 год. наше ере, може

се једино рећи да гроб није

од тога доба старији.

Римско насеље у Београду

простиргло се до  Југобанке,

одакле је почињала некропола

(гробље), која је пратила, по

римском обичају, главни друм

који је ишао паралелно са Бу-

леваром Црвене армије и про-

сецао га код Студентског до-
ма, Тај друм спајао је Синги-

дунум (Београд) и Виминаци-

јум (Костолац), и поред њега

су већ налажени гробови. Сто-
га постоји могућност да ће се
приликом продужења радова
наићи на још неки споменик

те врсте и доба.
Налаз је пренет у музеј

града Београда, а ускоро ће
бити пренет и сам саркофаг,
На све стране се у Београду

ради, на све стране се копа,

и из земљине утробе излазе

многи предмети да покажу ка-
ко настаје историја. На руше“
винама прошлости ниче нови

град који је због свог завид-
ног положаја мамио многе на-

роде и бивао много пута ру-

шен и поново грађен, за чије
се ослобођење и у најновијој

историји много крви пролило.
Због тога сви наши грађеви“
нари, сваки грађанин Београда
треба да обрати пажњу на све

што излази из земљине дуби-
не, и да не допусти да нам
пропадне ниједан историски
докуменат,

Драга ГАРАШАНИН
археолог Муззја градаБеограда

принело ослобођењу Летонске и сре

ћи њених становника у великој за.

једници орешублика социјалистичког

уређења,

Филм је свестрано веома добро поч
стављен и обрађен и оправдано се

може убројати у велика значајна де-

ла совјетско кинематографије. Лич=

ности сценарија ненамештене су и

психолошки објашњене, Њихови по-

ступци и односи су сасвим људски;

неизвештачени, искрени, Овако пока,

зани ликови и сам развој радње не-

обично снажно и пријатно делују

својом истинитошћу. Гледалац осећа

да су људи и догађаји из живота,

разуме зашто су такви и зашто тако

раде,

_

схвата да су слободољубиви

људи, дубоко хуманих и напредних

схватања, морали да потуку одвратну

и назадну фашистичку армију и иде-

ологију.

Режисер филма Иванов показао се

као велики уметник, зрелог укуса ни

смисла. Многе појединости, на; пример;

сусрети људи који се воде или не.

мачке заседе или завршна сцена;

оквир догађаја, било да су то пеј

зажи или декорације, течан, логичан

и узбуђујући развој радње и добро
ожарактерисани типовн, убедљиво

доказују и лично мајсторство режиз

сера ни добро усклађен рад са оста»

лим учесницима у стварању филма.

Импресивном утиску, који »>Синови«
обтављају на гледаоца, много допри,

носи музика познатог композитора

Пушкова, ванредно доследна ситуа-

цијама и општем драматичном сокло-

пу филма,
Садржајно и уметнички »>Синовне

су такав филм да човек стварно 04

сећа потребу да о њему каже нез

што врло похвално,
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4,д недеље до недеље
кроз спортске догађаје
ипроблеме

ЛОПТА У БУДИМПЕШТИ

. Репрезентација Београда у футбалу отишла
је у Будимпешту. Репрезентација је састављена
од најбољих играча „Црвене звезде“ и „Парти-
зана“. Међутим, мало је данас оних који са
сигурношћу тврде да су наши изгледи на успех
позитивни, Мађарски футбал је нарочито да-
нас, а био је и пре, на великој висини, што
сведочи и пораз „Партизана“ у Будимпешти,

Мађари су познати мајстори футбала. Они
се одликују јаким продорима, брзином, ефика-
сношћу. Наши футбалери, нарочито поједини
тимови, и поред велике висине коју имају, не-
мају оно што је битно — ефикасност, Запа-
жено је да смо и у Прагу, а сада у два сусрета
НиуУ Будимпешти, током игре показали надмоћ-

ност, нарочито у Будимпешти, а ипак доживљу-

јемо поразе. Значи да се надмоћност, добра
кондиција и повољна ситуација на терену не
искоришћују,
Ми имамо неколико добрих тимова који не-

мају реализаторе, „Хајдук“ и „Спартак“ су
очигледан доказ за то. То су тимови великих
квалитета, зреле игре, пожртвованости, Али —

• шта то вреди, када се пред вратима против“

ника — лопта узјогуни, невешто уперена пре~

ма мрежи.

Због тога, сусрет Београд = Будимпешта

треба очекивати са великим нестрпљењем, тим

пре што наша екипа није имала довољно при-

 
ТИМ >ПАРТИЗАНА« ИЗЛАЗИ НА ТЕ-РЕН

премних заједничких тренинга, уиграности,
изналажења форме за ефикасност. Без тога,
слаби су успеси. ·

13 ОСВОЈЕНИХ НОРМИ!

„Такмичење за значку фискултурника има
свој велики значај Због тога се фискултурна
друштва у целој земљи такмиче: ко ће више

| 

ТАКМИЧЕЊЕ ЗА ЗНАЧКУ: СКОК У ВИС

дати такмичара за значку, ко ће више осво-
јити норми и ко више имати носилаца значке
фискултурника, највећег признања једном фис“
културнику Да би се такмичење потенцирало,
центри за значку одредили су и посебну „Не-
дељу такмичења за значку“. у којој је требало
да: се отклоне недостаци. ако их је било и да
се такмичари масовно изведу на такмичење.

Поједина београдска друштва показала су
толики „успех“ у току те „Недеље“ да је
вредно о њима мало проговорити, У току не-
леље Фискултурно друштво „Графичар“ осво-
јило је 19 норми, „Поштар“ 125. а „Словен"
свега — 13!

Кад се узме у обзир број пријављених чта-
нова тих друштава за такмичење за значку
фискултурника, ин када се зна да један члан
треба да има од 12—16 норми, онда се дољави
до закључка: У „Недељи“ фискултурно дру-“
штво „Поштар“ извело је 1% свога чланства, а
„Словен“ ни толико. Када се зна, да су ова
фискултурна друштва јака и имају велик број
чланова, онда се не може ничим оправдати
оваква немарност руководстава тих друштава,
а још мање немарност оних чланова, који су
"се пријавили за такмичење. |.

„Изгледа да је београдско фискултурно ру-
ководство испустило из руку своју будност

· над управама и радом друштава. Јер. да је у
томе било више пажње, контроле и потстипаја
не би се ниу ком случају догодило да инајсла-
"бији активи у току „Недеље“ положе по неко“
лико стотина норми, а велика београдска дру-
штва — 13

унд.партезнн

  

 

 

Титова штафета дала је доказа о снази на-
шег фискултурног покрета. Преко 110.000 фис-

културника и омладинаца узело је учешћа у
ношењу штафете. Повезани су сви крајеви

земље, сва историска места, прешло се хиљаде

и хиљаде километара да се на најсвечанији на-

чин заврши у Београду, у присуству преко

60.000 грађана. "

Сада је на прагу друга фискултурна мани-

фестација, највећа од свих досадашњих: Са

везни слет фискултурника у Београду. Слет ће

се одржати 22 јуна.

Београд ће дати специјалну тачку. Преко

9:000 фискултурника из београдских друштава

и актива наступиће на Слету. Синдикална дру-

штва даће 4:000, а средње школе 1:320 учесника,

ученика у привреди „наступиће 600, | онтра

1.500 и студената преко 2:000.

У гимнастичком наступу на стадиону узеће
учешћа 4.100 београдских фискултурника.

Припреме су у току. Велике и разноврсне.

Увежбавање вежби врши се на разним мести“

ма, под стручним руководством наставникаДр“

жавног института за фискултуру инаставника

фискултуре у средњим школама.

Групе фискултурника из осталих крајева

наше земље које ће учествовати на Слету доћи

ће у Београд 13 и 14 јуна. Ту ће бити локо-

ровање, заједничко увежбавање и завршавање

техничких усклађивања.

   

===

| Сусрет Хрватска-Словенија на 200 табли
одржан у Рогашкој Слатини, најмасовнија је шаховска

приредба последњих година у Европи

У Рогашкој Слатини одигра-

на је 25 маја утакмица на 200

табли између репрезентација

Народне Републике Хрватске: и

Народне Републике Словеније.

То је највећи шаховски меч 0-

држан у Европи-последњих-го-

дина. Раније су "репрезентатив-

ни мечеви на тако широкој

подлози држани једино у Сов-

јетском Савезу, као што је би-

ла утакмица Москва — Лењин.

град на 500 табли.

Купалиште Рогташка Слатина

било је у знаку

_

сусрета

Хрватска — Словенија. Постав-

љени су велики поздравни

транспаренти, а хрватска ре-

презентација дочекана је на

станици са музиком. Здрави-

лишни дом био је украшен хр-

ватским, словеначким и држав-

ним заставама. На простору

пред Домом начињена је од

 

 

Како се може избећи

пораз
Врло значајна одлика доброг игра.

ча у шаховској борби је хладнокрв-

ност и у најтежим позицијама. Деша.

ва се неки пут да се н у пропалој

позицији нађе начина за спас. То

ћемо видети из овог примера:

  ремизтра;
Бели има ловца, а ншпак не може

да заустави слободне црне пешаке,

којима су свега два хода потребна

до изводног поља. Нормално би би-
ло да то одлучи исход игре. Међу-

тим бели има фини и скривен пут

како може постићи реми. Комбинаци-

ја није дугачка: свега два потеза!

Како то постиже, објавићемоу ду.

ћем броју.
«

У положају, објављеном у прошлом

броју, црни на потезу је на овај на-

чин сачувао коња: 1) :. ра2—е4;

2 раз:са, 5ЕБ—е3--. Црни ће
сад однети противнику краљицу и 0.

стати са коњем више, те му је по.

беда сигурна,
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црног и белог песка огромна

шаховска табла. Сала Дома би-

ла је украшена сликама и ду-
ховитим шаховским цртежима
и-карикатурама. Импозантно је
било видети огромне низове

столова са 200 табла и 400 и-

грача!

У хрватској екипи најстари-

ји: учесник био је 66-годишњи

Коста Рожић, а у словеначкој
64-"тодишњи Лудвик

—

Вагаја.
Најмлађи учесник хрватске е-
кипе Михаило Добринац, рођен
1934 год. ремизирао је на 138
табли са играчем много стари-
јим од себе. Други млади хр-
ватски репрезентант, 14-годи-

шњи Чех Отокар Ухлир, побе-

дио је на 178 табли 40-годи-
шњег шахисту Бориса Просе-

на. И словеначка екипа имала

је омладинаца, од којих је нај-

млађи био 18 година. (

Словеначка екипа имала је

две шахисткиње. У хрватској

 

екипи играла је на 96 табли
Марија Храшовец, а њен син
Станко на 42 табле.

Пре почетка приредбе игра-
чи и излетници су, с одушевове-
њем упутили честитку најве-
ћем сину наших народа маршта-
лу Титу поводом његовог 55
рођендана, Затим је претсед-
ник шаховског одбора Слове-
није Турнхер поздравио хрват-
ску екипу, док је у име шахов-
ског одбора Хрватске одгово-
рио проф Павловић,

Утакмица је завршена мини-
малном победом Хрватске од
102:98.

После утакмице нат нови
велики мајстор Светозар Гли-
горић одржао је предавање о
међународном турниру у Вар.
шави, и на великој зидној та-
ховској табли приказао своју
партију са великим совјетским
мајстором Смисловом.
ли
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РАД И ЗАДАЦИ ОРГАНИ.
ЗАЦИЈЕ »ТЕХНИКА И

СПОРТ«

П ре непуних годину дана
почела је са радом ор-

ганизација »Техника и спорте
у Београду.
Организација >Техника ин

спорт« има својих шест разних
сектора рада и то: спортско
ваздухопловство, радио · ама-
терство, фото - аматерство,
спортско бродарство, аутомо.
билизам и мотоциклизам и љу-
битељи технике. Свака од об-
вих шест грана има за циљ
широко окупљање омладине
те преко њих помоћу разних

нижих и виших течајева да о
способљава омладинце и по
маже им у њиховом стручном

уздизању на једној од ових
шест грана. Омладинац који
прође, на пример, кроз гуто
кружок, не научисамо шофа-

рање аутом, већ уђе у све
проблеме мотора, оспособи се
да уме самостално да попра
ви мотор. Или, члан ваздухо.

пловно “> моделарскот кружб-
ка да би изградио модел ме.
ра претходно да добро сава

ла основе аеронаутике итд.
Скоро без икаквих средсте

ва, само добром вољом, при“
шло се послу. Данас, након
непуних годину дана, у Бео-
граду ради се по свих тест
грана »Технике и спорта“, Де
нас у Београду постоје већ
два образована друштва и то:
Спортско ваздухопловно дру.
штво и Аутомобилско - мото“
циклистичко друштво, док ве.
лики број кружока и њихова
масовност најбољи су докази
интересовања омладине и ње
не љубави за рад у организа-
цији »Техника и спорт“, Тако
на пример, друштво аутомоби-
листа и мотоциклиста има пре:
ко 25 кружока са око 1300 ак-
тивних чланова. Друштво
спортскот ваздухопловства та-
кође има велики број кружо"

ка и својих чланова. «

Велику пажњу Комисија по-

клања и нашим најмлађим
друговима - пионирима. Ство“
рен је велики број пионирских
кружока и то: ваздухопловног
моделарства, радио - аматера
и љубитеља технике.
Међутим, поред постигнутих

успеха, током рада јављали су
се и пропусти и грешке, Један
од највећих пропуста био је
слаб рад међу радничком омла-
дином. Слаба веза између на
ше Комисије и синдиката У
словила је тако слаб рад. Ме
ђЂутим, У последње време ради

се на исправљању и те грешке.

Створен је велики број кружо-
ка међу радничком омладином

и то кружоци: моделарски, Ма“

шински, једриличарски,
У свом плану рада преко ле

та, Комисија је поставила као
главни задатак рад међу рад
ничком омладином. Интересо.
вање радника за рад наших

кружока веће је него код осте“
лих омладинаца, У плану Ко
мисије предвиђен је и рад ме

Бу радним бригадама у Же
лезнику и на Пиолирској пр“
зи.

М. СТАМЕНКОВИЋ

РЕШЕЊЕ ИЗ ПРОШЛОГ БРОЈА
Хоризонтално:

Ту Рибар, наук, Лука, Малта; 9

Хоризонтално:

у Планина у Босни, део теразија,

мере за површину, популарни лист

Народног фронта; 2) презиме чехо-

словачког књижевника, рудник каме-

ног угља у балканском систему, један

дан у недељи; 3) генерални секретар

Нентралног већа Народне омладине

Југославије, ја (италијански), пред:
лог, највећи француски хумањист; 4)
енглеска титула, иницијали нашег

књижевника; два иста самогласника,

личност #з романа >Жерминал«; 5)
поука, део стелаже, леп (македон-

сжтђ:; 6) претседник Сабора НР Хр-

ватске; 7) дете које нема дар го.
вера, јеби (лички), наша трикотажа;

8) плесна „ ништа (наречје),

хоће, латински поздрав; 9) име на-

шег легендарног косовског

_

јунака,

девето н двадесет друго слово азбу-

ке, два сугласника, записи; 10) истак-
нути вођа Бољшевичке партије (који

је убијен), древни град нашег Јадра-
на, река која протиче кроз НР Хр-

ватску; МЕ) пласт, шаховски израз,

острво на Јадрану, пркос:

Вертикално:

ђ Иницијали компознтора опере
зПикова дама«, иницијали писца
књигеУДани и ноћне; 2) морска жи-
вотења, симболична прича; 8) еп, у.
грб) Совјетска река чији слив при-

пада Балтичком Мору; наредба; 5)
бугарски револуционар; 6) самогла-
сник, град у Немачкој, сугласник; 7)
треће слово азбуке, упоређење; су-
гласник; 8) број; сугласник, ни-

је оштар; 9) пољопривредна а.
латка, свеза, колиба; 10)  иниција-

ли наешег песника, планина у Босни
позната из народноослободилачке

борбе, истакнута тачка копна које ду-
боко продире у море; 11) свеза, гоне
се говеда, предлог; 12) иницијали ру.
ског књижевника, носилац улоте у

филму »>Славица«, треће ни двадесето
слово азбуке; 13) део тела, сугла-
сник, вулкан у Италији; 14) предрат-
ни тип нашег авиона, свеза, Совјет-
ски информациони биро; 15) прво
слово азбуке, аорист од узети, пред-
лог; 16) исто што и под 6) вертикал-
но' осећај, свеза; 17) град у азиском
делу ОССР (Узбекистан); 18) човек
са физичком маном, азиско скитачко

племе жоје је харало средњу Евро-
пу; К) ватај, радни полет; 20) реч.
на острва, жалосна врба; 25 пред-
лог, коњ.

  
Србије, Одговорви уредним М, Панић-Суреп Чен, рач. 10-313-212. Пош, Фе .

ова, амо, »>Славица«, тор, Бор; 9 %
дали, Рем, носи, д; 4) ГНО, Рим, »

тло, ров; 5) Акра, К. Т. Рас, њ %

икра; 6) Слобо, с, Ј. А. ад, и, Капри
7) ових, И. М. (Иван Мажуранић),

Кан, та, стан; 8) нас, Зис, 8, 4
Ива; 9) ч, Мати, пој, крик,л; 10) вић
оми, Тартаља, ама, лој 1) уђе»
ћата, Каљо, Плива.
Вертикално: у
1) Ро, галом, Ву; %) Иван Ковачић;

3) ба, Орбис, ре; 4) а, 20х,. %

Рад, моз; 6) Марксизам; 7) Нолит
Митић; 8) Асим, сита; Фф ул, ћ 57
10) кар, рак, пра; 1) Веда, 2307
12) Лим, сан, јак; 13) И, Ц. (Ивав
Цанкар), д, ља; 14) Кант, чкаљ; 19)
атоли, терао; 16) Осовиахим; 17) мр

кап; 18) а, икс, л; 19) д, б, ркате
Ли; 20) Тодор Павлов; 21) АР, Вар"
на, ја.

 


